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Protokół 

 XXXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego  

Kadencji 2010-2014 

22 października 2012 roku, godz. 16:00 

 

 

Sala Kolumnowa w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Lubuskiego  

w Zielonej Górze 

 

Do punktu 1. 

Otwarcie obrad XXXI zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010-2014. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo! Witam 

wszystkich bardzo serdecznie. Otwieram XXXI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2010-2014.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita zaproszonych gości.  

 

Szanowni Państwo! Na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa 

Lubuskiego na sesji obecnych jest 28, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania 

prawomocnych uchwał.  

Jednocześnie informuję, że protokoły z XXIX i XXX sesji Sejmiku wyłożone są na stoliku Biura Sejmiku,  

a przyjmiemy je w końcowej części obrad sesji.  

Szanowni Państwo! Przypominam, że głosujemy poprzez naciśnięcie wybranego przez Państwa 

przycisku na urządzeniu do głosowania, a głos jest oddany, gdy lampka przy słowie „głosuj” zgaśnie. 

Proszę o kontrolowanie podczas sesji, czy świeci się lampka informująca nas, że urządzenie jest 

aktywne i przypominam, by głosowania za pomocą urządzeń odbywały się przy stole obrad.  

Szanowni Państwo! Po punkcie 6, chciałbym abyśmy uhonorowali naszych olimpijczyków, którzy 

zdobyli medale podczas Igrzysk Olimpijskich w Londynie.  

Także z okazji przypadającego w ubiegłą niedzielę dnia Edukacji Narodowej odbędzie się wręczenie 

nagród Zarządu Województwa Lubuskiego dla wyróżnionych nauczycieli.  
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Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

 

Do punktu 2. 

Przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie i Panowie Radni, 

projekt porządku obrad otrzymaliście Państwo wraz z zaproszeniem na sesję. Proponuję na wniosek 

Zarządu Województwa Lubuskiego, rozszerzenie porządku obrad o: 

- Punkt 15a – Podjęcie uchwały zmieniającą uchwałę w sprawie podziału środków PFRON 

przypadających w 2012 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego  

w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych  

– druk nr 323. 

- Punkt 15b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Brody na 

realizację zadania w ramach Programu Wieloletniego Kultura + Priorytet biblioteka  

+ Infrastruktura bibliotek – druk nr 324. 

- Punkt 16a – Podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości będących 

własnością Skarbu Państwa – druk nr 325. 

- Punkt 16b – Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny 

nieruchomości, będących własnością Gminy Bojadła – druk nr 326. 

- Punkt 16c – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez 

Samodzielny Publiczny Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu części 

nieruchomości oznaczonej działką nr 667/64 położonej w Międzyrzeczu – druk nr 327. 

- Punkt 16d – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez 

Samodzielny Publiczny Szpital Wojewódzki w Gorzowie Wlkp. pomieszczeń położonych przy 

ulicy Walczaka w Gorzowie Wlkp. – druk nr 328. 

- Punkt 19a – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pełnomocnictwa do reprezentowania 

Sejmiku Województwa Lubuskiego przed Wojewódzkim Sądem Administracyjnym w Gorzowie 

Wlkp. w przedmiocie skargi złożonej przez Wojewodę Lubuskiego na uchwałę Sejmiku 

Województwa Lubuskiego z dnia 11 czerwca 2012 r. – druk nr 329. 

- Punkt 26a – Podjęcie uchwały w sprawie odmowy wyrażenia zgody na rozwiązanie stosunku 

pracy z radnym – druk nr 322. 

Projekty uchwał dostępne są na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl 
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Jednocześnie na wniosek Zarządu Województwa Lubuskiego, proponuję wykreślenie z porządku 

obrad: 

- Punkt 20 – Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej 

Samodzielnego Publicznego Szpitala Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. – druk nr 320. 

- Punkt 12 – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia tygodniowego 

obowiązkowego wymiaru godzin zajęć niektórych nauczycieli oraz zasad zaliczania do wymiaru 

godzin poszczególnych zajęć w kształceniu zaocznym i systemie kształcenia na odległość 

 – druk nr 304. 

Ponadto informuję, iż na stronie internetowej www.sejmik.lubuskie.pl dostępna jest 3 wersja projektów 

uchwał w sprawie: 

- dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2012 rok – druk nr 316, 

- dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata  

2012-2024 – druk nr 317. 

Czy mają Państwo pytania/uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? 

Proszę bardzo, Pan Radny Robert Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, pozwolę sobie na 

króciutkie wystąpienie. Szanowni Państwo! Klub Radnych Prawa i Sprawiedliwości, tak jak zapowiedział 

opinii publicznej kilka godzin temu, chce przystąpić do tego, żeby Sejmik przyjął stanowisko w sprawie 

najważniejszej inwestycji w Województwie Lubuskim. I chyba z punktu widzenia Lubuszan 

najważniejszej rzeczy, która ma się wydarzyć w najbliższych latach. W zasadzie miała się wydarzyć. 

Budowa drogi S3. Szanowni Państwo! Nie mam wątpliwości, że wszystkim Lubuszanom i wszystkim 

politykom w Województwie Lubuskim na tej drodze najbardziej zależy, jako na drodze, która wpływa na 

rozwój gospodarczy naszego województwa, która jest kręgosłupem naszego województwa. Do której 

wszelkie strategie naszych działań odnoszą się, która łączy 3 największe miasta w Województwie 

Lubuskim. Mówię tu o Gorzowie Wlkp., Zielonej Górze, Nowej Soli, jak i również z ośrodkami 

ościennymi. I wobec tego co się wydarzyło w ostatnich dniach, a w mojej ocenie wydarzyła się sprawa 

bardzo przykra dla Lubuszan. Mianowicie, Premier w swoim tzw. drugim ekspoze poinformował opinię 

publiczną, a w zasadzie nie poinformował, że ta inwestycja nie będzie realizowana. Zdążył wymienić 

jedną z obwodnic miast. Uważam, że to jest nieporównywalna waga, jedna z obwodnic miast w Polsce 

z drogą S3 przez Województwo Lubuskie, która ma 100 kilkadziesiąt kilometrów długości. To jest jakby 

jedna sprawa. Wsłuchiwałem się bardzo dokładnie, Państwo również, że Pan Nowak, Minister 

Infrastruktury również nie odniósł się w żaden sposób do tego. Wczytywałem się bardzo w rzetelne 

relacje z Konwentu Marszałków, który miał miejsce w Bad Muscau i zero informacji na temat realizacji 
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inwestycji. A w zasadzie już wprost powiedziane, że S3 w odcinkach, które jeszcze w tej chwili nie są 

realizowane, będzie po 2015 roku. Szanowni Państwo, od 2006 roku jestem tu Radnym i nie tylko ja. 

Dostajemy informację i ta droga ciągle się przesuwa, ale zawsze mieliśmy świadomości, że 

perspektywa Unii Europejskiej miedzy latami 2007, a 2013 to jest ta perspektywa, w której ta inwestycja 

będzie zrealizowana. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja, przepraszam, Panie 

Radny, ale proszę o skróty.        

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Oczywiście w myśl zasady N+2. Wobec 

powyższego zwracam się do Pana Przewodniczącego z propozycją stanowiska Sejmiku Województwa 

Lubuskiego i żeby przede wszystkim najważniejsze osoby w naszym województwie począwszy od 

Marszałka, przez Wojewodę, przez Parlamentarzystów zajęli się sprawą. Szanowni Państwo, jeśli ta 

inwestycja nie zostanie wykonana w perspektywie do 2015 roku, to w mojej ocenie i nie tylko w mojej, 

ale również ekspertów, może być w ogóle nie wykonana. Jeśli ona będzie w ogóle nie wykonana, 

jesteśmy skazani na totalny margines. Za chwilę będzie taki tego efekt, że tereny inwestycyjne, które 

przygotowujemy za grube pieniądze, które uzbrajamy ze środków unijnych, parki technologiczne, które 

robimy, krótko mówiąc nie będą atrakcyjne, pozbawione jeszcze tej drogi S3. W związku z powyższym 

chciałbym, żeby Pan Przewodniczący w punkcie 3a, po interpelacjach poszerzył porządek obrad. 

Żebyście Państwo stanowisko Klubu Radnych Prawa i Sprawiedliwości, w mojej ocenie bardzo 

wyważone, możliwie spokojnie przyjęli i naprawdę zmobilizowali się, żeby ta sprawa była naszą 

najważniejszą sprawą. Dziękuję bardzo. Jeszcze jedno tłumaczenie. Dostaliśmy oczywiście, ponieważ 

podejrzewam, że Pan Przewodniczący będzie się odnosił do tego, informację Zarządu Generalnej 

Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. Bardzo lakoniczne, bez pieczątek, bez podpisów, bez pieczątki 

i podpisu Pana Dyrektora, że już niebawem do Wojewody Lubuskiego trafią pierwsze wnioski wraz 

z niezbędną dokumentacją na odcinki, które w tej chwili są nie realizowane. Proszę Pana, taką 

informację, to ja, jako Radny dostaję już od 6 lat. I Panu powiem, wiecie Państwo, dlaczego nie zostaje 

złożona dokumentacja o pozwolenie na budowę, ponieważ w ciągu dwóch lat Generalna Dyrekcja 

dostaje informację, że nie może tego realizować, a dokumentacja niestety się przedawni po tym czasie. 

I w związku z tym są takie działania. Dziękuję bardzo. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 3 do protokołu 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję, Panie Radny. 

Natomiast mam taką małą uwagę, ja staram się nie przerywać Radnym, ale to wystąpienie było zbyt 

długie. Dlatego, może w przyszłości wszystkie sprawy może zgłaszane przez Kluby, ja będę 

przedstawiał. Chciałbym się jeszcze odnieść. Pan Premier wcale nie mówił tak szczegółowo, że tego 

nie będzie, podczas swojego drugiego ekspoze. Natomiast resztę już pozostawię bez komentarza. 

Radni mają do wypowiedzi. Czyli jest wniosek Klubu PIS o rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej 

sesji o punkt 3a. Proszę bardzo. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący, dostojni Radni, muszę 

odnieść się do tego punktu. Niepotrzebnie Pan Radny chce wyręczać Zarząd, Marszałka. To nie jest 

pismo lakoniczne Generalnej Dyrekcji Dróg. To dzisiaj dopiero zostało stanowisko przedstawione 

w takim trybie ekspresowym przed samą sesją Sejmiku. I w takim też trybie ekspresowym uzyskaliśmy 

komentarz, odpowiedź Dyrektora Generalnej Dyrekcji. Dyrektor dementuje, że nie ma żadnego 

zagrożenia, ani przesuwania terminów. S3 jest realizowana zgodnie z przyjętym harmonogramem. 

Pragnę to potwierdzić, również z ust Pana Ministra Nowaka usłyszeliśmy podczas Konwentu, co można 

odsłuchać na naszej stronie internetowej, że droga ekspresowa S3 jest w rządowym programie budowy 

dróg i autostrad. Zgodnie z harmonogramem rzeczowo-finansowym, każdy odcinek ma swoje ustalone 

terminy realizacji. I jak widać, zarówno Generalna Dyrekcja, jak i inwestor Dwójki wywiązuje się z tych 

terminów. A2 została oddana do użytku pół roku przed terminem, S3 też. W dzisiejszej prasówce 

czytałam, na stronie „Gazety Wyborczej” jest duży artykuł na temat dróg i poszatkowanych w Polsce, 

ponieważ różnie to wygląda. Również na Podkarpaciu w kontekście Czwórki. A S3 jest właśnie 

wymieniona, jako przykład budowy drogi ekspresowej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, ja nie dopuszczam w tym punkcie dyskusji. Lecimy dalej z programem. Proponuje przejść 

dalej. Później każdy będzie mógł się wypowiedzieć. Pan Radny Paluch i tak długo mówił. Mamy 

propozycję, jako punkt 3a. To przegłosujemy na samym końcu. Czy mają Państwo jeszcze jakieś 

uwagi? Nie widzę. Zgodnie z naszymi przyjętymi zasadami działania będziemy głosować poszczególne 

punkty.    

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a - Podjęcie uchwały 

zmieniającą uchwałę w sprawie podziału środków PFRON przypadających w 2012 rok na realizację 

zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej  

i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 323. Kto z Państwa Radnych jest za 
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rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 27, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15b - Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Brody na realizację zadania w ramach Programu 

Wieloletniego Kultura + Priorytet biblioteka + Infrastruktura bibliotek – druk nr 324. Kto  

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15b. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16a - Podjęcie uchwały 

w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości będących własnością Skarbu Państwa – druk nr 325. 

Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 29, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16b - Podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości, będących własnością Gminy Bojadła 

– druk nr 326. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 29, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16b. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16c - podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny Szpital dla Nerwowo 

i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu części nieruchomości oznaczonej działką nr 667/64 położonej 
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w Międzyrzeczu – druk nr 327. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16c. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 16d - podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny Szpital  

w Gorzowie Wlkp. pomieszczeń położonych przy ulicy Walczaka w Gorzowie Wlkp. – druk nr 328. Kto 

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 16d. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 19a - Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pełnomocnictwa do reprezentowania Sejmiku Województwa Lubuskiego przed 

Wojewódzkim Sądem Administracyjnym w Gorzowie Wlkp. w przedmiocie skargi złożonej przez 

Wojewodę Lubuskiego na uchwałę Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 czerwca 2012 r. – druk 

nr 329. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 27, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 19a. 

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 26a - Podjęcie uchwały 

w sprawie odmowy wyrażenia zgody na rozwiązanie stosunku pracy z radnym – druk nr 322. Kto 

z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, wstrzymało się 0, przeciw 1. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 26a. 

Teraz mamy rozszerzenie porządku obrad zgłoszone przez Państwa Radnych, punkt 3a.  
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Wpłynął do mnie przed chwilą wniosek w imieniu Klubu Radnych PIS. Mam nadzieję, że jest napisany 

dzisiaj, ponieważ brakuje daty. Wnoszę o głosowanie jawne imienne w sprawie poszerzenia porządku 

obrad sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego zgłoszonego na sesji w dniu 22 października 2012 roku 

przez Klub Radnych PIS: Elżbieta Płonka, Grzegorz Grabarek, Zbigniew Kościk i dwa nieczytelne 

podpisy. Jest procedura na ten temat. Wobec tego, żeby dokonać procedury, a wiemy jaka ona jest, to 

proszę 10 minut przerwy. Ponieważ inaczej nie jesteśmy w stanie przeprowadzić tego imiennie.  

 

Wniosek o przeprowadzenie głosowania jawnego imiennego Klubu Radnych PiS stanowi załącznika nr 

4 do protokołu. 

Po przerwie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Państwa, 

rozpoczynamy dalsze obrady. Pan Radny Tadeusz Pająk, proszę bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek, Szanowni 

Radni, Szanowni Goście, przede wszystkim bardzo przepraszam gości, że muszą tutaj tak długo 

czekać. W imieniu dwóch Klubów Radnych Platformy Obywatelskiej i Polskiego Stronnictwa Ludowego, 

składam wniosek na ręce Pana Przewodniczącego o wprowadzenie do porządku obrad dzisiejszej sesji 

Sejmiku Województwa Lubuskiego punktu dotyczącego stanowiska Klubu Radnych PO i PSL w sprawie 

budowy drogi ekspresowej S3. I prosimy o imienne głosowanie Radnych w tej sprawie. Dziękuję bardzo. 

 

Wniosek o przeprowadzenie głosowania jawnego imiennego Klubu Radnych PO i PSL stanowi 

załącznika nr 5 do protokołu. 

  

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Przystępujemy do dalszej części obrad. Mamy dwa wnioski o głosowanie imienne. Jak już wiemy, 

będzie jeszcze trzeci. Oczywiście będziemy głosować imiennie wobec tego proponuję przystąpić teraz 

do głosowania, żeby już zakończyć uchwalenie porządku obrad. Mamy wniosek Klubu Radnych PIS, 

wobec tego proszę Panią Dyrektor z listą obecności. Ja będę odczytywał z listy obecności. Dany Radny 

otrzyma kartę do głosowania.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Panie Przewodniczący, mam taką zagwostkę 

w kwestii formalnej. Klub radnych PO zgłosił propozycję innego stanowiska, tak? Dobrze rozumiem? 

A, czy to stanowisko moglibyśmy otrzymać, nawet w takiej wersji projektowej. Zaraz będzie kserowane? 

Dobrze.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Już do Państwa dociera. 

Chcę przypomnieć, że paragraf 32 mówi, że głosowanie imienne może być jawne, jawne imienne lub 

tajne. Głosowanie na sesjach Sejmiku jest jawne i odbywa się przez podniesienie ręki (oraz 

potwierdzenie tego faktu przez przyciśnięcie odpowiedniego przycisku w przypadku wykorzystania 

elektronicznego urządzenia do obliczania głosów). Głosowanie imienne przeprowadza przewodniczący 

obrad. Na wniosek klubu radnych, zgłoszony na piśmie, przewodniczący obrad zarządza głosowanie 

imienne. W głosowaniu imiennym przewodniczący obrad lub wyznaczony przez niego 

wiceprzewodniczący Sejmiku odczytuje z listy obecności nazwiska radnych, którzy głosują „za” lub 

„przeciw”, lub „wstrzymują się” i potwierdzają swoje głosowanie na kartach z pieczęcią Sejmiku oraz 

imieniem i nazwiskiem, składając je do protokołu. 

Czy już jesteśmy gotowi?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący, ja jeszcze w kwestii 

formalnej. Dostaliśmy przed chwilą kartki do głosowania imiennego. Rozumiem, że w tej chwili 

głosujemy nad wprowadzeniem do porządku obrad projekt Prawa i Sprawiedliwości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Tak. W tym momencie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Czy jest taka potrzeba odczytania tego projektu 

przez wnioskodawcę? Jeżeli jest, to chętnie odczytam, jeżeli nie ma takiej potrzeby, to nie ma 

problemu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Zgodnie ze Statutem, nie 

ma.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Nie ma? Pytam się tylko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Wobec tego, proponuję 

teraz przystąpić do głosowania. Kto z Państwa Radnych jest za wnioskiem Klubu Radnych PIS, aby 
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w punkcie 3a umieścić przyjęcie stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie drogi 

ekspresowej S3. 

Radny Województwa Lubuskiego Andrzejczak Bogusław: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Ardelli Tadeusz: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Bartkowiak Józef: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Dziduch Roman: jestem przeciw. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: W kwestii formalnej, Panie 

Przewodniczący. Na kartce, którą otrzymałem, a chciałbym świadomie zagłosować, jest napisane, że 

jest to karta do głosowania w sprawie rozszerzenia porządku obrad o punkt 3a – Przyjęcie stanowiska 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie drogi ekspresowej S3. Nic więcej. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: To, ja dopowiedziałem, jeśli 

chodzi o stanowisko Klubu Radnych PIS. Bardzo dobrze, Panie Przewodniczący musimy zmienić karty 

do głosowania. Ponieważ nie ma tutaj stanowiska Klubu Radnych PIS. To jest wniosek formalny. 

Proszę wymienić karty do głosowania.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Panie Przewodniczący, czy mogę zabrać głos? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, ale krótko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Szanowni Państwo, a szczególnie Państwo, którzy 

tutaj przyszliście i dostaliście zaproszenie. I imieniu mojego Klubu SLD serdecznie przepraszam za ten 

brak profesjonalizmu i świadome wydłużanie obrad dzisiejszego Sejmiku. Ja myślę, że te sprawy, które 

są przygotowywane, nie są na tyle trudne, aby taką zwłokę w rozpoczęciu obrad zastosować. Jeszcze 

raz, przepraszam bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: W porównaniu z tym, co 

Pan powiedział Panie Przewodniczący. Powiem tak: w imieniu Sejmiku, przepraszam wszystkich 

Państwa. To jest lekcja demokracji i obstrukcji, którą dokonał tu pewien Klub, a inny Klub próbuje zbić 

na tym kapitał polityczny. Proponuję 9 minut przerwy. Zaczniemy o 17:40. Dziękuję bardzo. Zapraszam 

na kawę i ciastka.  

 

Po przerwie. 
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      Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo!  

Zapraszam do stołu obrad. Proszę, Radnych o zajęcie miejsc. Przystępujemy do dalszej części obrad. 

Ja będę czytał nazwiska poszczególnych Radnych. Proszę, żeby Radny głośno i wyraźnie powiedział 

do mikrofonu, a jednocześnie potwierdził kartę do głosowania imieniem i nazwiskiem. Proszę o czytelny 

podpis. Karta do głosowania w sprawie rozszerzenia porządku obrad o punkt 3a – Przyjęcie stanowiska 

Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie drogi ekspresowej S3. Projekt Klubu Radnych PIS.  

Radny Województwa Lubuskiego Andrzejczak Bogusław: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Ardelli Tadeusz: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Bartkowiak Józef: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Dziduch Roman: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Fedko Edward: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Fiedorowicz Czesław: jestem przeciw.  

Radny Województwa Lubuskiego Ganczar Ireneusz: jestem przeciw.  

Radny Województwa Lubuskiego Grabarek Grzegorz: jestem za.  

Radna Województwa Lubuskiego Gryko Lidia: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Kołodziej Zbigniew: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Kościk Zbigniew: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Kropski Jarosław: jestem przeciw. 

Radna Województwa Lubuskiego Kucharska Barbara: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Marcinkiewicz Mirosław: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Możejko Tomasz: jestem przeciw. 

Radna Województwa Lubuskiego Osińska Bożena: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Paduszyński Zdzisław: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Pająk Tadeusz: jestem przeciw.  

Radny Województwa Lubuskiego Paluch Robert: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Pańtak Kazimierz (nieobecny). 

Radna Województwa Lubuskiego Płonka Elżbieta: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Polak Elżbieta: jestem przeciw. 

Radna Województwa Lubuskiego Stawowczyk Grażyna: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Tomczyszyn Stanisław: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Turczyniak Leszek: jestem przeciw.  

Radny Województwa Lubuskiego Tymszan Paweł: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Winnicka Mirosława: jestem za. 
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Radny Województwa Lubuskiego Wontor Tomasz (nieobecny). 

Radny Województwa Lubuskiego Zaborowski Bogusław: jestem przeciw. 

Radny Województwa Lubuskiego Zaręba Marek: jestem za. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

obliczyć głosy. Przypominam o podpisaniu karty imieniem i nazwiskiem.  Na podstawie artykułu 32 

Statutu, karat powinna być potwierdzona czytelnym podpisem. Szanowni Państwo znamy już wyniki 

głosowania imiennego.  

Za 12, wstrzymało się 0, przeciw 16. 

Wobec tego, wniosek został odrzucony.  

 

Karty głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Przechodzimy do dalszej części. Posiadam wniosek dostarczony przez Klub Radnych PO i PSL. 

Przystępujemy również do głosowania imiennego.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Mam pytanie: czy wnioskodawca może wyłuszczyć 

zasadnicze różnice między jednym projektem stanowiska, a drugim? Naprawdę one zmierzają ku temu 

samemu celowi. Po co ta hucpa jest robiona?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale, to pytanie nie do mnie 

Panie Radny.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Do wnioskodawcy, czyli do Klubu Radnych 

Platformy Obywatelskiej.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Radny 

Tadeusz Pająk. Później Pan Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Nie widzę takiej potrzeby, żeby tutaj różnice 

wskazywać. Mają Państwo na piśmie jeden i drugi. Bardzo proszę.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Pan 

Kościk. 
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Szanowni Państwo! Gratuluję Radnym PO  

i PSL przyjęcia propozycji przyjęcia takiego stanowiska. Państwo dojrzeliście do tego, cieszymy się 

bardzo. Stanowisko Klubu Radnych PiS w kwestii tego stanowiska jest takie, że oczywiście będziemy 

za przyjęciem tego stanowiska. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pan Fiedorowicz jeszcze.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Rzeczywiście stanowisko jest dwóch 

Klubów PO i PSL. I Panu Przewodniczącemu odpowiem tak: są w naszym województwie rzeczy święte. 

Jedną z nich jest S3, gdzie nigdy, dopóki S3 cała nie powstanie, nie powinniśmy uprawiać polityki, tylko 

powinniśmy robić wszystko, by konstruktywnie zbudowanie S3 dokończyć. Stanowisko Klubu PiS było 

polityczną próbą pokazania pewnej inicjatywy. I to się udało, gratuluję. Ale, tylko głupi nie wyciąga 

wniosków. I dla tego ten wniosek jest wyciągnięty. Jest próba pokazania, że w tym stanowisku chodzi 

o to, by nie toczyć bezsensownego sporu o rzeczy, które mają nas łączyć. Nawiązując do tych słów 

rozumiem stanowisko PiS. Rozumiem, że SLD też będzie za naszym stanowiskiem. Dziękuję bardzo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ad vocem, do Pana Przewodniczącego. Wpisuję 

się w pańskie słowa, dlatego że przy swoim wystąpieniu powiedziałem wyraźnie i jest to w protokole 

zapisane, że nie znam Lubuszanina i nie znam polityka w Województwie Lubuskim, który byłby 

przeciwko tej inwestycji. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pozwolę sobie 

skomentować. Dziwna była ta wypowiedź po tym złożonym wniosku o głosowanie imienne. Proszę 

bardzo, przystępujemy do głosowania. Rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt  

3b – przyjęcie stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie drogi ekspresowej S3. Projekt 

Klubów PO i PSL.  

Radny Województwa Lubuskiego Andrzejczak Bogusław: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Ardelli Tadeusz: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Bartkowiak Józef: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Dziduch Roman: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Fedko Edward: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Fiedorowicz Czesław: jestem za.  
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Radny Województwa Lubuskiego Ganczar Ireneusz: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Grabarek Grzegorz: jestem za.  

Radna Województwa Lubuskiego Gryko Lidia: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Kołodziej Zbigniew: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Kościk Zbigniew: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Kropski Jarosław: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Kucharska Barbara: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Marcinkiewicz Mirosław: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Możejko Tomasz: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Osińska Bożena: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Paduszyński Zdzisław: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Pająk Tadeusz: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Paluch Robert: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Pańtak Kazimierz (nieobecny). 

Radna Województwa Lubuskiego Płonka Elżbieta: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Polak Elżbieta: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Stawowczyk Grażyna: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Tomczyszyn Stanisław: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Turczyniak Leszek: jestem za.  

Radny Województwa Lubuskiego Tymszan Paweł: jestem za. 

Radna Województwa Lubuskiego Winnicka Mirosława: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Wontor Tomasz (nieobecny). 

Radny Województwa Lubuskiego Zaborowski Bogusław: jestem za. 

Radny Województwa Lubuskiego Zaręba Marek: jestem za. 

Dziękuję bardzo. Zaraz Biuro Sejmiku obliczy głosy.  

Ogłaszam wynik: 28 głosów za.  

Wobec tego wniosek o rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 3b został przyjęty. 

 

Karty z głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Poddaję pod głosowanie wykreślenie z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 20 – Podjęcie uchwały w 

sprawie wyboru przedstawicieli do składu Rady Społecznej Samodzielnego Publicznego Szpitala 

Wojewódzkiego w Gorzowie Wlkp. – druk nr 320. Kto z Państwa Radnych jest za wykreśleniem punktu 

20 z porządku obrad dzisiejszej sesji, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest 
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przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, ze w wyniku głosowania z porządku obrad dzisiejszej sesji został wykreślony punkt 20. 

 

Poddaję pod głosowanie wykreślenie z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 12 - Podjęcie uchwały 

zmieniającej uchwałę w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć 

niektórych nauczycieli oraz zasad zaliczania do wymiaru godzin poszczególnych zajęć  

w kształceniu zaocznym i systemie kształcenia na odległość – druk nr 304. Kto z Państwa Radnych jest 

za wykreśleniem z porządku obrad dzisiejszej sesji punktu 12, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 27, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania z porządku obrad dzisiejszej sesji został wykreślony punkt 12. 

 

Poddaję pod głosowanie porządek obrad dzisiejszej sesji wraz z przyjętymi zmianami. Kto z Państwa 

Radnych jest za przyjęciem porządku obrad dzisiejszej sesji wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski. 

Za 27, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. 

Mamy rozszerzony porządek obrad dzisiejszej sesji.  

 

Porządek obrad stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Ze względu na czas i naszych Szanownych Gości, proponuję odłożyć punkt 3 i 4, przejść do punktu 

5 i 6, a następnie przejść do części uroczystej.   Czy są inne wnioski? Nie widzę. Zatem przechodzimy 

do punktu 5.  

 

Do punktu 5. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2012 rok – druk nr 316 wersja 2. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do dyspozycji mamy Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe  

i zapytania? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego 

Komisji Budżetu i Finansów, Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag  

i pytań projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 

2012 rok – druk nr 316 wersja 3 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 26, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

 

Uchwała Nr XXXI/293/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2012 rok stanowi załącznik nr 12 

do protokołu. 

 

Do punktu 6. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2012-2024 – druk nr 317 wersja 2.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Do dyspozycji mamy Panią 

Józefę Chalecką, Skarbnika Województwa Lubuskiego. Czy są wystąpienia klubowe,  

zapytania, uwagi? Nie widzę. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Komisji, Pana Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia Komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Nie widzę. Wobec braku uwag  

i pytań projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2012-2014 – druk nr 317 wersja 2 poddaję pod głosowanie. Kto  

z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto 

jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 28, wstrzymało się 0, przeciw 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

 

Uchwała Nr XXXI/294/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2012-2024 

stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Ze względu na określony czas, który spędziliśmy tutaj, teraz będzie część uroczysta. Mamy naszych 

Olimpijczyków, mamy Nauczycieli. Proponuję przejść do części oficjalnej. Mam nadzieję, że Klub 

Radnych PiS już nie będzie zgłaszał żadnych wniosków o głosowanie imienne w tej części.  

Proszę Panią Marszałek o przystąpienie do wręczenia.  

 

Kierownik Wydziału Promocji Województwa i Komunikacji Społecznej Iwona Kusiak: Szanowni 

Państwo! Mamy dziś na sali wspaniałych gości. Zdobywców medali na tegorocznych letnich Igrzyskach 

Olimpijskich, Igrzyskach Paraolimpijskich w Londynie. Uprzejmie proszę Panią Marszałek o zabranie 

głosu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pani Marszałek 

Elżbieta Polak.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Szanowni Państwo, Drodzy Goście! Myślę, że 

w takim trybie sportowym. To dla nas olbrzymi zaszczyt Drodzy Sportowcy. Lubuskie było bardzo 
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widoczne na tegorocznej Olimpiadzie w Londynie. I niewielu z nas wie, ale ja już wiem, ze zostały 

podliczone punkty i to właśnie Kluby Sportowe z regionu lubuskiego zdobyły najwięcej punktów na 

Olimpiadzie w Londynie. Pierwsze miejsce zajął Klub Sportowy „Gwardia”. Brawo, wspaniały sukces. 

Sprawa specjalnych nagród, grantów dla lubuskich sportowców pogodziła wszystkie kluby polityczne. 

Tak, jak przed chwilą droga S3. Nie mieliśmy żadnych wątpliwości, że Wasze sukcesy, przygotowania 

do Olimpiady, te niezwykłe zmagania, które dały nam emocje sprawiły, że wszyscy czuliśmy się dumni. 

Postanowiliśmy przyznać dla Was specjalne granty. Mam nadzieję, że to będzie już taka dobra tradycja 

w regionie lubuskim. I dzisiaj chcemy Was szczególnie uhonorować. Dziękuję, że wytrzymaliście ten 

wstęp, ale jako sportowcy, olimpijczycy wiem, że jesteście przyzwyczajeni do dłuższych dystansów 

i jeszcze większych trudności i zmagań. Co, do tego, nie mam żadnych wątpliwości. W mojej pracy 

zawodowej bardzo lubię pracować ze sportowcami, byłymi sportowcami. Zawsze zaglądam CV, czy 

ktoś tam w karierze zawodowej, kto chce być urzędnikiem, był kiedyś sportowcem. Wiem, że Wy 

jesteście nastawieni na sukces i na walkę do ostatniego gwizdka. Dziękuję Wam serdecznie. Bardzo 

proszę o wyczytanie wszystkich zwycięzców, medalistów z regionu lubuskiego.  

 

Kierownik Wydziału Promocji Województwa i Komunikacji Społecznej Iwona Kusiak Dziękuję 

bardzo, Pani Marszałek. Zapraszamy tutaj na środek: 

- Pani Karolina Naja, brązowa medalistka olimpijska w kajakarstwie. 

- Pani Milena Olszewska, brązowa medalistka paraolimpijska w łucznictwie. 

- Pan Tomasz Blatkiewicz, brązowy medalista paraolimpijski w rzucie dyskiem. 

- Pan Łukasz Mamczarz, brązowy medalista paraolimpijski w skoku wzwyż. 

- Pani Sylwia Bogacka, srebrna medalistka olimpijska w strzelectwie sportowym.  

Wiemy, że Pani Sylwia jest dzisiaj nieobecna. A nagrodę odbierze za nią trener, Pan Ryszard 

Taysner. Zapraszamy. 

- Pan Mateusz Michalski, zdobywca złotego i srebrnego medalu paraolimpiady w biegach na 200 

metrów i 100 metrów. 

- Pani Katarzyna Piekart, złota medalistka paraolimpijska w rzucie oszczepem. 

- Pan Maciej Lepiato, złoty medalista paraolimpijski w skoku wzwyż. 

- Pan Piotr Grudzień, złoty medalista paraolimpijski w tenisie stołowym. 

- Pan Marcin Skrzynecki, złoty medalista paraolimpijski w tenisie stołowym.  

Uprzejmie proszę Panią Marszałek Elżbietę Polak i Pana Przewodniczącego Sejmiku Tomasza Możejko 

o wręczenie nagród.  

Dziękujemy bardzo. Prosimy o pozostanie. Za chwilę zrobimy pamiątkowe zdjęcie. Dziękujemy bardzo. 

Szanowni Państwo! Prosimy o pozostanie. Medale i wspaniałe osiągnięcia naszych olimpijczyków to 
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zasługa ich ciężkiej pracy, ale również pracy ich trenerów, opiekunów i prezesów klubów, które 

reprezentowali na arenie międzynarodowej. Dzisiaj jest również niesamowita okazja, żeby podziękować 

tym właśnie osobom. Zapraszamy: 

- Pana Zbigniewa Lewkowicza, trenera lekkoatletów gorzowskiego Związku Sportu 

Niepełnosprawnych „Start”. 

- Pana Ryszarda Bukańskiego, trenera łuczniczki, Pani Mileny Olszewskiej również 

z gorzowskiego Związku Sportu Niepełnosprawnych „Start”. 

- Panów Grzegorza Adamiaka i Lucjana Błaszczyka, trenerów tenisistów stołowych Zrzeszenia  

Sportowo-Rehabilitacyjnego „Start” w Zielonej Górze. 

- Pana Ryszarda Taysnera, trenera Pani Sylwii Bogackiej z Klubu Sportowego „Gwardia”. 

- Pan Marka Zacharę, trenera kajakarstwa Klubu Sportowego AZS AWF w Gorzowie 

Wielkopolskim. 

- Panią Danutę Tarnawską, Prezesa Zarządu Zrzeszenia Sportowo-Rehabilitacyjnego „Start”  

w Zielonej Górze. 

- Pana Jerzego Jankowskiego, Przewodniczącego Zarządu Gorzowskiego Związku Sportu 

Niepełnosprawnych „Start”. 

- Pana Jerzego Karweckiego, Prezesa Zielonogórskiego Klubu Sportowego „Gwardia”. 

- Pana Jana Horoszkiewicza, Prezesa Klubu Sportowego AZS AWF w Gorzowie Wielkopolskim. 

Jeszcze raz prosimy wszystkich Państwa do pamiątkowego zdjęcia. Zdjęcia upamiętniającego 

te wspaniałe Igrzyska Olimpijskie i Paraolimpijskie w Londynie, dzięki którym Lubuskie zabłysło na 

arenie międzynarodowej. Serdecznie dziękujemy za te wspaniałe, nie tylko sportowe wzruszenia  

i emocje.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo tych 

sportowych uroczystości jeszcze nie koniec. Zapraszam Pana, Radnego Józefa Bartkowiaka, który ma 

pewien prezent dla Pani Marszałek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Bartkowiak: Jak Państwo pamiętacie z poprzedniej 

Olimpiady gościliśmy w Zielonej Górze czołowe zespoły siatkarskie świata. Byliśmy gospodarzami 

największej towarzyskiej imprezy siatkarskiej na świecie. Był to X Memoriał Huberta Jerzego Wagnera. 

Dzięki współpracy Pani Marszałek i Pana Prezydenta Janusza Kubickiego mogliśmy tą wspaniałą 

imprezę zorganizować. Tysiące osób, młodzieży, dzieci i ich rodziców mogło oglądać te wspaniałe 

wyczyny naszych sportowców. Chciałbym tylko Państwu przypomnieć, że drużyna Huberta Wagnera 

w 1976 roku została mianowana przez Światową Federację Piłki Siatkowej do drużyny roku 1976, czyli 



20 
 

najlepszej drużyny na świecie. Hubert Wagner w roku 2010 został przyjęty do Amerykańskiej Galerii 

Siatkarskich Sław. Pani Marszałek, właśnie ci goście, którzy tutaj przebywali w Zielonej Górze, byli 

między tymi, którzy uczestniczyli w rozgrywkach, byli to przecież zawodnicy Huberta Wagnera. 

Chciałem w imieniu tych tysięcy kibiców, w imieniu Pana Marka Przedpełskiego, Prezesa Polskiego 

Związku Piłki Siatkowej, jak i również Pana Jerzego Mroza, Prezydenta Fundacji Huberta Wagnera 

serdecznie Pani podziękować i wręczyć ten pamiątkowy upominek.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję. Ale Pan Radny mnie tutaj 

zawstydził, ponieważ to dzięki Panu Prezesowi Lubuskiego Związku Piłki Siatkowej, Memoriał Wagnera 

mógł się tutaj w regionie lubuskim odbyć. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękujemy raz jeszcze. 

Gratulujemy Panie Radny inicjatywy. Gratulujemy Pani Marszałek. To dotyczy również całego Sejmiku. 

Dziękujemy bardzo. Wobec wyczerpania tych miłych punktów, przechodzimy dalej do jeszcze bardziej 

miłego punktu. Wręczenie nagród nauczycielom. Tak się składa, że z okazji Dnia Edukacji Narodowej, 

na dzisiejszej sesji Sejmiku odbędzie się uroczyste wręczenie nagród przez Zarząd Województwa 

Lubuskiego Dyrektorom i Nauczycielom zatrudnionym przez prowadzony przez nasz samorząd 

w jednostkach oświatowych. Nagrody są przyznawane za szczególne oraz wybitne osiągnięcia 

w realizacji zadań statutowych jednostki, a także osiągnięcia dydaktyczne, wychowawcze i opiekuńcze 

w pracy zawodowej. Zapraszam Panią Joannę Ejsmont, Zastępcę Dyrektora Departamentu 

Infrastruktury Społecznej celem przedstawienia wyników prac komisji ds. nagród i decyzji Zarządu. 

Proszę bardzo. 

 

Zastępca Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej Joanna Ejsmont: Szanowni Państwo! 

28 września 2012 roku, komisja ds. nagród przeanalizowała 13 wniosków złożonych przez uprawnione 

podmioty. Do przyznania nagrody komisja nominowała 7 osób. Wyniki prac komisji zostały 

przedstawione Zarządowi Województwa Lubuskiego, który na posiedzeniu w dniu 9 października 2012 

roku postanowił o przyznaniu nagród zgodnie z wnioskiem. Szanowni Państwo,  

z okazji Dnia Edukacji Narodowej nagrody Zarządu Województwa otrzymują: 

- nagrody I stopnia: Janina Rosoch, Mariola Gąszczak, Jerzy Kaliszan; 

- nagrody II stopnia: Jolanta Radczyc, Małgorzata Nina Jach, Beata Kłos i Jarosław 

Marcinkowski.  
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Proszę o wystąpienie w kolejności wyczytywania Laureatów nagród celem odebrania wyróżnień.  

Panią Marszałek, Elżbietę Polak i Pana Przewodniczącego Sejmiku, Tomasza Możejko, proszę 

o wręczenie wyróżnień.  

- Pani Janina Rosoch, Dyrektor Młodzieżowego Ośrodka Socjoterapii w Zaborze. 

- Pani Mariola Gąszczak, nauczyciel przedmiotów zawodowych w zakresie stomatologii 

Medycznego Studium Zawodowego w Zielonej Górze. 

- Pan Jerzy Kaliszan, Dyrektor Wojewódzkiego Ośrodka Metodycznego w Gorzowie 

Wielkopolskim. 

- Pani Jolanta Radczyc, nauczyciel konsultant zajmujący się problematyką wychowawczą  

i profilaktyką w Ośrodku Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze. 

- Pan Jarosław Marcinkowski, Dyrektor Medycznego Studium Zawodowego w Zielonej Górze. 

- Pani Beata Kłos, nauczyciel bibliotekarz Pedagogicznej Biblioteki Wojewódzkiej w Zielonej 

Górze. 

- Pani Małgorzata Nina Jach, nauczyciel konsultant Wojewódzkiego Ośrodka Metodycznego  

w Gorzowie Wielkopolskim. 

Proszę Panią Marszałek i Pana Przewodniczącego o wręczenie nagród.  

Prosimy do wspólnego zdjęcia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Raz 

jeszcze gratulacje dla naszych sportowców i nauczycieli. Miły jest Dzień Nauczyciela, ale szkoda, że 

tylko raz w roku. Przechodzimy do punktu 3.  

 

Do punktu 3. 

Interpelacje i zapytania 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mam propozycje żeby 

ewentualne interpelacje złożono na piśmie. Czy ktoś chce zrobić to w postaci ustnej i później uzupełnić 

to w postaci pisemnej? Proszę, Pan Radny Fedko.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Szanowny Panie Przewodniczący. Wysoki 

Sejmiku. Chciałem złożyć dwie interpelacje i trzy zapytania. Pierwsza sprawa, po raz kolejny zwracam 

się z wnioskiem o należyte oznakowanie dojazdów do węzłów autostradowych A2. Ostatnio ten temat 

zgłaszałem na sesji Sejmiku w dniu 26 czerwca br. Proszę Państwa, w odpowiedzi otrzymałem cały plik 

pism w tej sprawie twierdząc, że po wadze tej paczki sprawa na pewno będzie oczywiście załatwiona. 

Niestety z tych pism wynika, że sprawa tak błaha jakim jest niemożliwość wykonania tego oznakowania 
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już dopełnia czary goryczy. Jest to absolutna bezduszność, lekceważenie problemu przez 

odpowiedzialne instytucje. Proszę Państwa, cały czas słyszymy ze strony zarządu słyszymy, że Zarząd 

Województwa podejmuje wielkie sprawy, a nie możemy uporać się z błahostką, która bardzo skutecznie 

utrudnia życie użytkownikom dróg, a jednocześnie kreuje negatywny wizerunek naszego województwa. 

Może to jest właśnie tani sposób na reklamę województwa, ale tą negatywną. W związku z powyższym 

już nie proszę, tylko wnoszę, aby Zarząd Województwa Lubuskiego przejął koordynację  

i szybko doprowadził do spotkania przedstawicieli oddziału Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych  

i Autostrad z przedstawicielami Zarządu Dróg Wojewódzkich. W takim zespole należy opracować 

projekt organizacji ruchu, który w optymalny sposób założy właściwe skomunikowanie i ukierunkowanie 

z węzłami A2 na obszarze naszego województwa. Następnie projekt ten należy przedstawić do 

akceptacji wszystkim stronom postępowania i wdrożyć go w życie. Proszę o szybkie rozwiązanie tego 

problemu byśmy nie musieli być przedmiotem ogólnopolskich kpin w wielu krajowych mediach. Państwo 

pewnie oglądaliście program w pierwszym programie, w TVN-ie, gdzie o Łodzi i o województwie 

lubuskim, o tych niedorzecznościach mówiono wiele.  

Sprawa druga, w województwie lubuskim ustanowionych zostało wiele aglomeracji, w ramach których 

do końca 2015 roku muszą być wykonane inwestycje związane z uporządkowaniem gospodarki wodno-

ściekowej. W innym przypadku na samorządy lokalne nałożone zostaną wysokie kary finansowe. 

Nakłady finansowe na tego rodzaju inwestycje są ogromne i bez zewnętrznego wsparcia praktycznie 

niemożliwe do wykonania na poziomie samorządów lokalnych. W wielu przypadkach realizacja tych 

inwestycji wymaga wejścia w pasy drogowe w obszarze dróg wojewódzkich. W związku z powyższym 

wnoszę o analizę Wieloletniego Planu Inwestycyjnego Zarządu Dróg Wojewódzkich z nadaniem 

priorytetów dla remontów i przebudów tych dróg wojewódzkich, w pasach których będą realizowane 

inwestycje przewidziane w ramach poszczególnych aglomeracji. Taki projekt powinien być przedmiotem 

analizy Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Lubuskiego.  

Teraz pytania. Podobno 1 października nastąpiła zmiana struktury organizacyjnej Urzędu 

Marszałkowskiego, zmniejszono ilość departamentów poprzez ich likwidację lub łączenie. Szkoda, że 

Zarząd Województwa nie informował o tych zamierzeniach przewodniczących poszczególnych komisji 

Sejmiku, czy przewodniczących poszczególnych Klubów. W wielu kwestiach zarówno Komisje jak 

i Kluby współpracowały z właściwymi departamentami. Proszę o udzielenie informacji: jakie 

departamenty zostały zlikwidowane lub połączone. Jakie stanowiska przewidziane są dla 

dotychczasowych dyrektorów zlikwidowanych czy połączonych departamentów. Czy w związku ze 

zmianą struktury organizacyjnej Urzędu Marszałkowskiego przewiduje się redukcję zatrudnienia 

w Urzędzie Marszałkowskim.  
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Pytanie kolejne. Proszę Państwa 25 września 2012 r. Ministerstwo Rozwoju Regionalnego przyjęło 

założenia do programu Współpracy Terytorialnej z udziałem Polski w perspektywie 2014-2020. 

Z założeń wynika, że MRR proponuje utworzenie jednego programu dla całego polsko-niemieckiego 

pogranicza i pozostawienie instytucji zarządzającej po polskiej stronie. W przypadku braku akceptacji 

dla takiego rozwiązania jako rozwiązanie alternatywne Polska proponuje, by dążyć do utworzenia 

dwóch programów tzw.: północnego z udziałem Meklemburgii i południowego z udziałem Brandenburgii 

i Saksonii. W takim układzie geograficznym priorytetem dla Polski jest objęcie zarządzania jednym 

z programów. Tego typu propozycje Ministerstwa Rozwoju Regionalnego absolutnie nieuwzględnianą 

wcześniejszych składanych propozycji przez Zarząd Województwa oraz Euroregiony „Sprewa-Nysa-

Bóbr” oraz „Pro Europa Viadrina”, które zamierzały utrzymać dotychczasową formułę, a więc trzech 

odrębnych programów z zachowaniem siedziby wspólnego sekretariatu technicznego w Zielonej Górze. 

Pytanie dotyczy zatem działań przewidywanych przez Zarząd Województwa, by nie dopuścić do 

niekorzystnej dla Województwa Lubuskiego zmiany. Dlaczego Zarząd Województwa nie doprowadził do 

otwartej dyskusji z podziałem wszystkich zainteresowanych stron? Przyjęcie tej wersji programu będzie 

kolejną porażką po odrzuceniu propozycji utworzenia programu operacyjnego dla Polski zachodniej, 

który był powszechnie również akceptowany przez Sejmik Województwa Lubuskiego.  

Sprawa ostatnia, mianowicie ze zdziwieniem przyjąłem, pewnie inni radni też, informację o ostatnim 

odbytym Konwencie Marszałków poza granicami kraju w Bad Muskau. Rozumiem, że z sąsiadem łączy 

nas wiele wspólnych działań, ale to nie powód by przy okazji tak ważnego wydarzenia rezygnować 

z możliwości promocji naszego województwa. Przecież wystarczyło, aby w programie konwentu 

przewidzieć wizytę jego uczestników u sąsiadów zza Odry. Czy nie mamy na terenie naszego pięknego 

regionu miejsc, w którym moglibyśmy odbyć spotkanie tak wysokiej rangi. Zauważyła to również jedna 

z gazet wysuwając dalej idące domysły, że być może Pani Marszałek obawiała się kolejnych protestów, 

które mogłyby być zorganizowane podczas zorganizowanego kolejnego konwentu u nas, 

w Województwie Lubuskim. Zapewne tego typu działania nie służą promocji naszego województwa 

i rozwoju podmiotów gospodarczych, które świadczą usługi w zakresie chociażby hotelarstwa, 

gastronomii itp. Dziękuję bardzo.     

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę, 

Pani Radna Gryko i Pan Robert Paluch. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Lidia Gryko: Ja mam jedną interpelację i jedno zapytanie. Sprawa 

dotyczy Zielonogórskiego Stowarzyszenia Amazonek. Zgłosiła się do mnie przewodnicząca tego 

stowarzyszenia, Pani Wanda Tyszkiewicz z informacją, iż uchwała Sejmiku Województwa Lubuskiego, 
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którą przyjęliśmy 21 maja 2012 roku spowodowała, że Dyrektor Szpitala Pan Waldemar Taborski 

zobowiązany jest ogłosić przetarg na użytkowanie salki rehabilitacyjnej, która do tej pory była użyczona 

temu stowarzyszeniu. Jak Państwo wiecie zapewne, stowarzyszenie jest organizacją pozarządową 

pożytku publicznego, nie prowadzi działalności gospodarczej. Dochodami tego stowarzyszenia są 

jedynie składki członkowskie i dotacje celowe z Urzędu Miasta Zielona Góra i z Urzędu 

Marszałkowskiego. Pieniędzy w rzeczywistości ma niewiele i jeśli ma to tylko na działalność statutową. 

Pomieszczenie o którym mówię to jest salka, która ma powierzchnie około 30m2. Została 

wyremontowana, zaadaptowana i wyposażona na potrzeby rehabilitacji dzięki staraniom członkiń tego 

stowarzyszenia oraz darczyńcom już w 2000 roku. Od 2001 roku ta salka jest użytkowana również 

przez szpital na potrzeby rehabilitacyjne kobiet po chorobie nowotworowej piersi, codziennie od 

godziny 7 do 14:30. Stowarzyszenie wchodzi do tej salki tylko w godzinach popołudniowych dwa razy 

w tygodniu po 2 godziny i pokrywa koszty rehabilitacji, czyli jest to umowa zlecenie z rehabilitantką, 

która jest nota bene pracownicą szpitala. Z tej samej salki korzysta również po południu szkoła 

rodzenia, choć jest to tak jak to wcześniej powiedziałam salka, którą codziennie wykorzystuje szpital. 

Bardzo często pacjentki szpitala, te, które powinny korzystać z rehabilitacji po zabiegu korzystają 

również z usług tej samej rehabilitantki. Rehabilitacja szpitalna objęta jest zbyt krótkim czasem, 

natomiast po przebytej chorobie nowotworowej według wszystkich badań uważa się, że powinny być 

rehabilitowane do końca życia. Dlatego bardzo często korzystają również z tej samej rehabilitantki 

i jednocześnie odciążają w ten sposób szpital. Stowarzyszenie Amazonek ma przychylność dyrekcji 

szpitala Pana Dyrektora Taborskiego i ile się nie mylę ma również przychylność Pani Marszałek. Sama 

osobiście słyszałam, że Pani Marszałek obiecała, że zajmie się tą sprawą. Wierze w to, że nic tutaj nie 

stoi na przeszkodzie aby ta dobra współpraca dalej układała się pomyślnie, jedynie nasza uchwała. 

Ja mam taką propozycję i prośbę jednocześnie do nas wszystkich, do Pani Marszałek, do Pana 

Przewodniczącego o podjęcie decyzji w w/w sprawie i o zmianę zapisów dotyczących w/w uchwały. 

Przez przypadek zrobimy krzywdę innym, którzy od nas oczekują raczej pomocy i wsparcia niż właśnie 

jakiś przepisów zabraniającym im korzystania z tej rehabilitacji. To tyle. Interpelacje składam na piśmie. 

Teraz zapytanie. Podobnie jak Pani Marszałek byłam uczestniczką Tygodnia Seniora. Brałyśmy udział 

w różnych imprezach i ja skorzystałam z tego, że zostałam zaproszona do jury. Jako przewodnicząca 

brałam udział w tzw. koncercie piosenki kabaretowej ludzi, którzy jak Państwo wiecie są bardzo często 

po różnych bardzo ciężkich przebytych chorobach, a także też są w podeszłym wieku. Chce 

powiedzieć, że są to przyjemne, bardzo takie miłe imprezy. Jedna z nich, która odbywała się tutaj w sali 

kolumnowej troszkę wzbudziła moje trochę niezbyt dobre emocje. Czego rzecz dotyczy, dotyczy tego, 

że ci ludzie byli zapraszani na występy na scenę. Nie dawno sala kolumnowa była remontowana, czy 

się wszystkim podoba to jest rzecz gustu. Ja bym chciała, żeby ona była przynajmniej funkcjonalna 
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i użyteczna dla wszystkich. Co się natomiast okazało, kiedy mieli występować ludzie na wózku 

inwalidzkim trzeba było ich wnosić po schodach na tę scenę. Powiem szczerze, że troszkę byłam tym 

wszystkim zafrasowana, bo był to niezbyt miły widok, a poza tym jak Państwo wiecie nie każdy może 

wnosić wózek. Muszą być to osoby odpowiednio przeszkolone, które mają uprawnienia do wnoszenia 

takich wózków. Wołani byli Panowie, którzy się tym zajmują. Wnosili, a potem znosili te osoby ze sceny. 

Wiadomo, że trwało to dość długo i wszyscy przyglądaliśmy się temu. Ja mam takie pytanie, czy jest to 

możliwe Pani Marszałek, aby w przyszłorocznym budżecie znaleźć pieniądze na to, aby zamontować 

takie urządzenie jak jest zamontowane przy schodach na I piętrze, żeby ci ludzie na wózkach mogli 

wjeżdżać na tą scenę. Ja myślę, że nie tylko nasi seniorzy, ale myślę, że dzieci się tutaj pojawią też 

niepełnosprawne, albo też chociażby nawet dzisiaj nasi sportowcy, którzy też gdyby byli zaproszeni na 

scenę mogliby mieć problem z pokonywaniem. Co prawda tam jest nie dużo, bo policzyłam, chyba 4 czy 

5 schodków, ale jednak są. Pomyślałam sobie, że albo takie urządzenie, albo zlikwidować schody 

z jednej lub z drugiej strony i zrobić podjazd. Ja wiem, że to kosztuje i jest to wydatek. Proszę Państwa, 

w całej Europie kiedy się cokolwiek zmienia, przebudowuje, modernizuje to już się robi pod kątem ludzi 

niepełnosprawnych. My też powinniśmy o tym pamiętać, że cokolwiek przebudowujemy, zmieniamy to 

też myślmy o tych swoich koleżankach i kolegach, którzy mają jakieś problemy. Kto wie czy my czasem 

ich nie będziemy mieli. W związku z tym, takie moje pytanie Pani Marszałek i pozostawiam tutaj 

Państwu do pomyślenia. Dziękuję bardzo, to wszystko.       

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pan radny 

Paluch.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Interpelacja dotyczy inwestycji, jakie Województwo 

Lubuskie od 2007 roku przeprowadziło w obiekty sportowe w Województwie Lubuskim. Chodzi mi  

o Orliki, sale gimnastyczne, które dofinansowaliśmy i również pieniądze, które przekierowaliśmy jako 

Województwo Lubuskie z Totalizatora, czy z jakiś innych kontraktów. Mam takie odczucie i dużo coraz 

więcej informacji, że te obiekty sportowe, które sfinansowaliśmy z takim mozołem i które naprawdę 

rzetelnie robiliśmy, w sensie takim, że walczyliśmy o te pieniądze dla poszczególnych samorządów, nie 

są po prostu odpowiednio wykorzystywane. Dochodzi do sytuacji takiej, że boiska, które są 

wielofunkcyjne wykorzystywane są tylko w jeden sposób to np. typu granie w piłkę i tak  

w określonych godzinach zorganizowane grupy. Nie ma dostępu np. do tenisa, siatkówki itd. Zwracam 

się do Pani Marszałek, a bardziej do Pana Marszałka, który jakby tą infrastrukturą sportową zawiaduje, 

żeby stworzyć taki swoisty audyt wszystkich obiektów, które dofinansowaliśmy, lub w jakikolwiek sposób 

wspomagali finansowo - jak te obiekty funkcjonują? W mojej ocenie trzeba przeprowadzić chyba 
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niezapowiedziane kontrole, o ile takie są możliwe. W sytuacji kiedy je finansujemy uważam, że mamy 

prawo do takich kontroli i musimy sprawdzić w jakich godzinach i jak są one wykorzystywane, czy są 

wielofunkcyjnie wykorzystywane. Szanowni Państwo, w jednym z obiektów Województwa Lubuskiego 

jeden z dyrektorów odpowiedzialny za sport jak gra w tenisa na jednym z boisk, to boiska prawe i lewe 

obok nie mogą być wykorzystywane, żeby temu dyrektorowi, burmistrzowi czy prezydentowi nie 

przeszkadzać. Dochodzi do tak kuriozalnych rzeczy. W kuluarach mogę nawet powiedzieć nazwisko, bo 

nie chce o tym publicznie mówić, bo to jest wręcz krępujące. Do takich sytuacji dochodzi, że takie 

rzeczy mają miejsce, a dzieciaki np. muszą poczekać godzinę, żeby zagrać na korcie sąsiednim. Tak to 

niestety wygląda i Panie Marszałku, ja nie robie wyrzutów, żeby było jasne. Uważam, że powinniśmy 

skontrolować: na co wydajemy te pieniądze, jak te boiska są wykorzystywane, czy są wykorzystywane 

wielofunkcyjnie i przede wszystkim dostępność tych obiektów przede wszystkim dla młodzieży. Z taką 

prośbą i z takim wnioskiem zgłaszam się do Pana Marszałka, przede wszystkim odpowiedzialnego 

za te sprawy.  

Druga sprawa, to jest zapytanie do Pani Marszałek. Nie wiem kiedy, ale mam takie informacje, że jakby 

upadł Program Polski Zachodniej i jeśli chodzi o dodatkowy program to krótko mówiąc nie będzie 

realizowany program Polski Zachodniej, czy jakoś ekstra finansowany. Pani Marszałek, czy to wpłynie 

w jakikolwiek sposób na postrzeganie i na konstrukcję Strategii Rozwoju Województwa Lubuskiego.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mam prośbę o skracanie 

wypowiedzi. Proszę Pan radny Kościk.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Pani Marszałek, nie wiem czy Państwo wiecie, 

że jest taki jeden departament w Urzędzie Marszałkowskim, Departament LRPO, który ma własne 

wielkoformatowe powierzchnie tzw. bilbordy. Od 2007 roku departament lepi tam różne plakaty. 

Te bilbordy są własnością Spółki PHU Robert Dowhan. W 2007 roku koszt jednego wynosił 1 tyś. zł 

+ VAT i jest co roku zmieniany o stopień inflacji. Zastanawiam się Pani Marszałek, czy Pani akceptuje 

ten stan rzeczy, żeby jeden z departamentów miał taką możliwość i chciałbym zapytać co Pani o tym 

sądzi i jakie działania Zarząd zamierza podjąć w tej kwestii. Dziękuję.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Panie 

radny. Proszę bardzo, Pan radny Tymszan.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Paweł Tymszan: Panie Przewodniczący. Wysoki Sejmiku. Z dużą 

satysfakcją zauważyłem fakt, że coraz szybciej do nas informacje docierają jeżeli chodzi o porządek 
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obrad i informacje dotyczące bieżącej pracy Zarządu. Prosiłbym natomiast jeszcze o jedną rzecz, jeżeli 

chodzi o przyznawanie Odznaki za Zasługi dla Województwa Lubuskiego, żeby można było się 

zapoznać z tymi osobami, byśmy mieli ten czas, żeby wygooglować i zobaczyć kto to jest. Taką 

propozycję chciałbym złożyć z tego powodu, że Benedykt XVI ogłosił rok 2012 rokiem modlitwy, wiary. 

Chciałbym tutaj zgłosić kandydaturę do Honorowej Odznaki, czy Zasłużonego dla Województwa 

Lubuskiego Księdza Biskupa Tadeusza Litwińskiego. Dziękuję bardzo.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ze względów formalnych 

Panie radny, dobrze by było, gdyby Pan dokonał zgłoszenia na piśmie i kapituła to rozpatrzy. Dziękuję. 

Proszę, Pan Radny Grabarek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Grzegorz Grabarek: Na poprzedniej sesji zgłaszałem interpelacje 

na temat szpitala w Obrzycach. Nie dostałem w pełni odpowiedzi na ten temat. Chciałbym to rozszerzyć 

w formie zapytań, które zgłoszę na piśmie. Takimi tematami są: dział techniczny w szpitalu 

i zatrudnianie fachowców technicznych, przyczyna pozbycia się tomografu i odejście w ciągu ostatnich 

trzech lat 4 neurologów i 10 lekarzy psychiatrów. Na jakich zasadach są wydzierżawiane obiekty, bo 

tutaj będziemy mieli jasność przy tej uchwale, ale tam są obiekty handlowe i domki wczasowe, gdzie te 

pieniądze idą. Ostatnie decyzje lekarza, gdzie kończąc swoje urzędowanie w ostatnim dniu dał ileś tam 

wypowiedzeń pracownikom.  

Drugie moje zapytanie: kto jest odpowiedzialny za nadzór nad Urzędami Celnymi. Chodzi mi tu 

w szczególności o Urząd Celny w Gorzowie  na ul. Kazimierza Wielkiego, na którym nie ma numeru, nie 

ma oznakowania, że to jest Urząd Celny i gdzie trzeba skręcić z drogi głównej w kierunku Urzędu 

Celnego. Bardzo dużą styczność miałem z urzędem i cztero krotnie przejeżdżałem i nie mogłem 

dotrzeć. Takich petentów było dużo. Ta instytucja, która znajduje się również na Wawrowie, 

na ul. Kazimierza Wielkiego nie jest w ogóle oznakowana. Dziękuję.  

 

Zapytania złożone przez radnych na piśmie stanowią załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo, kto jeszcze? Nie widzę. Proszę Pani Marszałek.   

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Panie Przewodniczący, Szanowni Radni, 

oczywiście na wszystkie interpelacje nie jestem w stanie tak z marszu odpowiedzieć. Odpowiem 

przynajmniej na takie najbardziej kontrowersyjne, które wymagają komentarza już tak na żywo. 
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Pan Radny Edward Fedko pytał o oznakowania dojazdów. Dzisiaj wracałam z Poznania, byłam rano też 

w rektoracie AWF, który realizuje u nas projekt w Gorzowie Wlkp., projekt ten jest bardzo zagrożony 

i faktycznie ku mojemu zdziwieniu pomimo wielu zapewnień i naszych wielu pism, starań, właściciel jest 

prywatny -  Autostrada Wielkopolska. Pani Dyrektor Wujaszek jeszcze przed chwilą też przedstawiła mi 

informację, która powinna już do Państwa dotrzeć. W związku z kosztami, które stanowią niemałą kwotę 

bo ponad 100 tys., zmiana organizacji ruchu i oznakowania, tylko w tym zakresie, Autostrada 

Wielkopolska odmawia tej realizacji już teraz. W związku z tym, że za chwilę będzie oddany do użytku 

węzeł w Jordanowie, prawie jest gotowy i do końca roku będzie skończony, będzie w użytkowaniu 

w przyszłym roku w czerwcu. Niemniej jednak my możemy tylko prosić, wnioskować, nalegać, spotykać 

się i to robimy, bo uciążliwość jest, bo faktycznie kierunek - Zielona Góra jest przekreślony 

na autostradzie Wielkopolska. Ani Zarząd Dróg Wojewódzkich regionu lubuskiego, ani Generalna 

Dyrekcja nie ma kompetencji w tym zakresie. Tylko Autostrada Wielkopolska.  

Sprawy organizacyjne w Urzędzie. Zmiana Regulaminu Organizacyjnego, która weszła 

od 1 października była również prezentowana na konferencji prasowej. W związku z utworzeniem 

Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej, który prowadzi działalność na zewnątrz i z Departamentu 

Polityki Społecznej wyszło można powiedzieć 36 etatów, 36 pracowników do tego Departamentu 

Infrastruktury Społecznej, który zajmuje się oświatą, kulturą, sportem, przenieśliśmy Wydział Turystyki 

z Departamentu Polityki Regionalnej, który zresztą tam był kiedyś w tym Departamencie. I takim 

zakresem również zajmuje się Komisja Kultury, Zdrowia i Spaw Społecznych. Chodziło o odciążenie 

Departamentu Polityki Regionalnej, który ma teraz kluczowe znaczenie w związku z programowaniem 

na perspektywę 2020. Wróciła współpraca zagraniczna do Departamentu Polityki Regionalnej, która 

tam była wcześniej w związku z Europejską Współpracą Terytorialną i z ważnym programem trans 

granicznym, o który dzisiaj się Państwo pytacie. Departament zatem Polityki Regionalnej zajmuje się 

innowacją, rozwojem gospodarczym, tam jest Wydział Przedsiębiorczości, współpracą zagraniczną, 

zwłaszcza europejską współpracą transgraniczną i polityką regionalną, powstał Wydział Programowania 

Strategicznego, który będzie umocowany od 1 listopada i zajmie się już konkretnie przygotowaniem 

programu operacyjnego na nową perspektywę. W tej chwili jest taki zespół między departamentami, 

interdyscyplinarny, który już rozpoczął prace, ale one muszą być już takie naprawdę systematyczne, 

ustawiczne. Kończymy kontraktowanie w tej perspektywie do końca 2013 roku. Rozliczenie finansowe 

do końca 2015, nie możemy tego czasu przespać, tym bardziej, że na pierwszym Konwencie Pani 

Minister Bieńkowska wyraźnie powiedziała o planowanej decentralizacji, o tym, że 55% środków 

inwestycyjnych będzie w regionach i to wymaga już podjęcia zdecydowanych działań. Nikt pracy nie 

stracił, nie ma też przyjęć z wyjątkiem jednego etatu do Gabinetu. Utworzyłam stanowisko doradcy 

Marszałka do spraw komunikacji społecznej z północną częścią województwa, głównie z Gorzowem 
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Wielkopolskim, ponieważ były problemy w komunikacji społecznej. Potrzebowałam takiego stałego 

monitorowania informacji mediów i takiej szybkiej reakcji, zdecydowanej reakcji Urzędu 

Marszałkowskiego, Zarządu. Pracę tą podjęła od 1 października Pani Tatiana Mikułko, gorzowianka, 

dziennikarka, która jest bardzo mocno zorientowana w tym co się dzieje na północy województwa.  

Myślę, że już widać w październiku, że ta komunikacja społeczna już się poprawiła  

i działa bardzo sprawnie, bez zarzutu. Natychmiast mam monitoring i reakcja też jest natychmiast 

podejmowana. Informacyjna oczywiście. Podział kompetencji więc te działania, pod programowanie 

przyszłości 2020 i pełna również mobilizacja związana z najważniejszym teraz zadaniem dla Zarządu 

Województwa, czyli przekształcenie Szpitala w Gorzowie Wielkopolskim, przyjęcie programu 

naprawczego, pozyskanie środków na oddłużenie, które szacujemy na około 150 mln złotych. 

W związku z tym odciążyliśmy Pana Romualda Krenia, Członka Zarządu Województwa, żeby się 

zajmował tylko ochroną zdrowia i zdecydowanie najbardziej Szpitalem. Uważamy, że to jest priorytet 

i solidarnie członkowie Zarządu przejęli pozostałe zadania. Współpraca zagraniczna jest 

w Departamencie Polityki Regionalnej Rozwoju Regionalnego pod Marszałka, czyli pode mnie, 

natomiast turystyka do Departamentu Infrastruktury Społecznej pod Pana Szykułę. Do czasu złożenia 

wniosku w Ministerstwie i wynegocjowania proszę Państwa, tam jest bardzo długa lista wierzycieli, 

obsługa długu 260 mln, trzeba przeprowadzić negocjacje. Wniosek jest gotowy złożony, ale wymaga 

jeszcze korekty, uzupełnień, a przede wszystkim przeprowadzenia negocjacji z każdym z wierzycieli. 

Są duzi, ale są też mali. Duzi to my 80 mln samorząd województwa, tu nie będzie problemu 

z negocjacjami i nie będą potrzebne, ponieważ na pożyczki udzielone przez organ tworzący mamy 

gwarancję ustawową żeby otrzymać dotację, ale jest bardzo dużo małych wierzycieli, drobnych 

z którymi trzeba rozmawiać, podpisywać ugody. Od wyników negocjacji zależy dotacja jaką dostaniemy. 

Sprawy Polski Zachodniej i Europejskiej Współpracy Terytorialnej, już na Forum Funduszy był 

przedstawiciel Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, który już bardzo miękko prezentował to stanowisko. 

To też wniosek Pana Radnego Fedko. Podobnie na Konwencie pierwszym Marszałków Pani Minister 

Rozwoju Regionalnego Elżbieta Bieńkowska wyraźnie powiedziała, że popiera stanowisko regionów 

Polski Zachodniej. Podjęliśmy takie stanowiska: zachodniopomorskie, lubuskie, dolnośląskie. Jesteśmy 

za utrzymaniem status quo. Chcemy mieć swój program Lubuskie-Brandenburgia i Lubuskie-Saksonia, 

instytucję zarządzającą po stronie polskiej. Natychmiast po posiedzeniu Komisji Wspólnej w Erfurcie, 

gdzie też padły takie oświadczenia ze strony Ministerstwa Rozwoju Regionalnego, stanowisko ponowne 

Zarząd Województwa wystosował do Ministerstwa Rozwoju Regionalnego. Czujemy jakieś zagrożenie, 

nie chcemy wspólnego programu i bardzo mocno walczymy o to żeby utrzymać swoją odrębność.  
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja chciałem zapytać czy Wielkopolska ewentualnie 

wyraża swój udział. Czy jest w ogóle możliwe. Pytam z bardzo prostego powodu. Tam gdzie Odra, tam 

gdzie granica zachodnia, gdzie lubuskie, zaraz się pojawia Wielkopolska. Czy Wielkopolska 

ewentualnie w tym programie, w tym szerokim, o którym Pani mówi, proponowanym przez Ministerstwo 

bądź inaczej, w takim, który jest dyskutowany, Wielkopolska w żaden sposób nie bierze udziału?  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Nie, w ramach Europejskiej Współpracy 

Terytorialnej nie. Myślałam, że chodzi Panu o Polskę Zachodnią. Też było pytanie i Konwent w Bad 

Muskau. No to jestem zaskoczona bo akurat specjalista od współpracy transgranicznej sądziłam, 

że dziennikarze no mogą złośliwie coś tam pytać. Proszę Państwa Park jest zarządzany przez Fundację 

Polsko-Niemiecką, wspólny Zarząd. Tam nie ma granicy. Chcieliśmy pokazać całej Polsce jak wygląda 

tutaj specyfika pogranicza zachodniego i współpraca transgraniczna. Nie ma granic, po polskiej stronie 

Park Mużakowski to jest 700 ha. Mieliśmy w programie zwiedzanie też Parku Mużakowskiego. 

Wspaniale zostaliśmy przyjęci przez gospodarzy niemieckich. Premier Saksonii, Pan Tillich specjalnie 

wydelegował kilku ministrów swoich, którzy obsługiwali nas z wielkim szacunkiem, z uznaniem, 

że regiony całej Polski, marszałkowie całej Polski spotkali się w Bad Muskau. To było takie historyczne 

znaczenie. Wcześniej się do tego przygotowaliśmy, był Minister Spraw Wewnętrznych, był Minister 

do spraw Finansowych, był też Dyrektor Instytutu Dziedzictwa Kulturowego, to była wspaniała okazja 

żeby wypromować Park Mużakowski, również w regionie lubuskim i w Polsce. Park jest wpisany na listę 

UNESCO, a mało o nim wiemy i myślę, że po tym Konwencie już cała Polska się dowie, wszyscy padli 

na kolana po prezentacji Dyrektora Instytutu Dziedzictwa Kulturowego bo była fantastyczna. Powiedział: 

jeździcie do Egiptu oglądać piramidy, a tu macie takiej samej rangi miejsce, zabytek o którym tak mało 

mówicie, nie pokazujecie go, nie chwalicie się. Mówił długo, ja też mogę długo bo się nasłuchałam, ale 

już oszczędzę.  

Pani Radna Gryko tak, jest rozwiązanie naprawdę proste. Zawsze Zarząd Województwa może wyrazić 

zgodę. Marszałek taką opinię przekazał żeby przetargu w takiej sytuacji nie wykonywać, bo to 

absolutnie nie budzi żadnych wątpliwości. Ja od razu im powiedziałam, że jak najbardziej jestem za. 

Obecne prawo budowlane wyraźnie wskazuje, że wszystkie instytucje publiczne muszą być 

udostępnione dla osób niepełnosprawnych, także cały czas robimy remont, konsekwentnie piętro po 

piętrze. Sprawdzimy czy jest możliwość zrobienia podjazdu z zaplecza.  

Obiekty sportowe, tak powinny być monitorowane. Marszałek Szykuła spotkał się na takim specjalnym 

spotkaniu z Panią Minister Muchą, jeszcze przed meczem, którego nie było Polska -  Anglia na 

Stadionie Narodowym. Przyjęli rozwiązania systemowe, dotyczące audytu, sprawdzania i przyjmowania 

również projektów takich jak budowa „Orlika”, w takim systemie, ale na utrzymanie trenera np. 
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Gdybyśmy my się też dołożyli 30%,  30% inwestor, gmina, powiat i Ministerstwo. Mamy obiekty, ale 

musimy teraz zadbać o ich utrzymanie i wykorzystanie.  

Program Polski Zachodniej, 2 kwietnia przekazaliśmy założenia do Strategii Polski Zachodniej na ręce 

Pani Minister Elżbiety Bieńkowskiej. Nie będzie programu specjalnego operacyjnego dla Polski 

Zachodniej. Tą informację już przekazywałam na ostatnie sesji, padła ona na pierwszym Konwencie, 

który się tu odbył w Sali Kolumnowej Urzędu Marszałkowskiego. Mamy zbyt dużą dynamikę wzrostu 

PKB, zatrudnienia i inwestycji w porównaniu do Polski Wschodniej. Takie są dyrektywy i kryteria. Polska 

Wschodnia będzie, Zachodnia nie. Co jest przykre chociażby z uwagi na tereny wykluczone, tereny 

popegeerowskie, gdzie też to wykluczenie jest olbrzymie i brakuje tego zrównoważonego rozwoju, ale 

ogólnie regiony nasze mają te wskaźniki wysokie. Pani Minister wyraźnie też powiedziała, że proszę 

z tych 25 projektów kluczowych, które złożyliśmy w Strategii Polski Zachodniej wybrać priorytety. 

W piątek odbyło się posiedzenie Konwentu Polski Zachodniej, zrobiliśmy taką koncentrację priorytetów, 

wybraliśmy Odrę, czyli Korytarz Środkowoeuropejski, S-3, kolej „Odrzanka”, S-11 i S-5, sieci 

energetyczne i projekt w zakresie zdrowia wysokospecjalistyczne Centrum Radioterapii Protonowej 

Poznań, radioterapia Gorzów Wlkp. będziemy rekomendować. Zachodniopomorskie ma też wybrać 

jeden z projektów, to są bardzo kosztowne projekty o znaczeniu makroregionalnym. Wybraliśmy 

te najdroższe, które nie jesteśmy w stanie zrealizować w ramach programów regionalnych. Pani 

Minister zagwarantowała nam specjalne koperty w programach rządowych, na szczeblu krajowym 

i teraz rola nasza jest taka, żeby to przypilnować. Waga jest olbrzymia sprawy dlatego na Konwent do 

Bad Muskau przyjechali wszyscy marszałkowie w pierwszym garniturze Polski Zachodniej.  

Radny Kościk pyta się o billboardy. Nie sadzę żeby tak było. Muszę to sprawdzić. Mamy billboardy, 

których właścicielem jest Pan Senator Dowhan, może być jeden taki billboard przy ulicy Sulechowskiej, 

przy siedzibie PROW-u. Jest to budynek wynajmowany od Pana Dowhana od 2007 roku, natomiast 

wszystkie pozostałe, jeżeli są jakieś kampanie prowadzone, wybierane są w trybie przetargu, bądź też 

zapytania ofertowego.  

Zasłużony dla Województwa Lubuskiego jak najbardziej. Szpital w Obrzycach, informacje uzupełnimy, 

one są dosyć tutaj szczegółowe więc poproszę Departament, żeby ustalili w Szpitalu dokładnie.  

Urzędy Celne, podpisaliśmy porozumienie z szefem Urzędu Celnego w Rzepinie na temat współpracy 

w zakresie promocji przedsiębiorstw, rozwoju gospodarczego, rozwoju eksportu, natomiast w zakresie 

nadzoru to my w ogóle nie mamy nic do powiedzenia. Możemy przekazać interpelację, jak najbardziej 

i wyegzekwować dobrą działalność tego Oddziału w Gorzowie Wielkopolskim.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 
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Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Mamy również bardzo szczegółową informację 

z prac Zarządu, to jest w następnym punkcie, ale patrząc jak jeszcze jest obszerny materiał Sejmiku, 

to decyzję zostawiam Panu Przewodniczącemu. Jestem do Państwa dyspozycji. Dziękuję. 

 

 

Do punktu 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego. 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. Nie ma pytań. 

Dziękuję bardzo. Dziękuję Pani Marszałek. Chciałem jeszcze powiedzieć do Pana radnego Edwarda 

Fedko, że uczestniczyłem w Konwencie Marszałków i te wszelkie mowy o tym, że chcieliśmy uniknąć 

jakichś protestów, niestety to można pozostawić bez komentarza. Nie wiem jakie media o tym pisały. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Pani Marszałek jak to wszystko rozumiem i trzeba 

tego typu działania podejmować żeby pokazywać to co jest piękne, dobre, co wspólnie zrobiliśmy. 

Tylko, ja mówiłem o czym innym, że w interesie naszego regionu jest żeby jednak dawać możliwość 

wykorzystania tej bazy, którą mamy na naszym terenie. Ja Pani powiem, że w 2004 roku z grupą 

przyjaciół z Niemiec objechaliśmy pogranicze polsko-niemieckie i jechaliśmy rowerami po niemieckiej 

stronie, ale noclegi i wyżywienie serwowaliśmy po prostu po polskiej stronie. Jeśli Konwenty 

Marszałków odbywają się w województwach przygranicznych, to jak najbardziej. Jeden dzień powinien 

być poświęcony właśnie tym efektom współpracy transgranicznej, ale to jest wizyta, to jest program 

i powrót do siedziby. Tylko tyle chciałem powiedzieć. Dziękuję bardzo.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Polak: Jeszcze jedno zdanie Panie Przewodniczący. 

Tak właśnie było Panie Radny, ponieważ po stronie niemieckiej był hotel, po stronie polskiej 

musielibyśmy rozbić namioty, ale kuchnia była nasza, cały catering i wszystko to co dobre lubuskie.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Rozumiem, że punkt 4 został przyjęty przez Sejmik Województwa Lubuskiego, czyli sprawozdanie 

z działalności Zarządu. Nie widzę żadnych przeciwwskazań i głosów odmiennych. Przechodzimy 

do punktu 7, bo 5 i 6 już zrealizowaliśmy.  

 

Informacja nt. bieżącej pracy Zarządu stanowi załącznik nr 17 do protokołu.  

 

Do punktu 7. 
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Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Informacja o sytuacji 

finansowej jednostek ochrony zdrowia. Mamy Panią Elżbietę Kasprzak, Dyrektora Departamentu 

Ochrony Zdrowia. Czy mają Państwo pytania do przedstawionej informacji? Nie widzę. Wobec braku 

pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości.  

 

Informacja nt. sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Do punktu 8. 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego oraz informacji o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego za I półrocze 2012 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią skarbnik 

Józefę Chalecką. Nie widzę pytań i zapytań klubowych. Panowie? Momencik. Panie 

Wiceprzewodniczący nie działamy do 19-tej, natomiast chodzi o to, że są to informacje i w przyszłości 

będą w postaci planszowej. Oczywiście nie ma z tym żadnego problemu.  

W przyszłej sesji będziemy pokazywać wszystkie punkty porządku obrad, oprócz oczywiście tych 

naniesionych w sposób taki nadzwyczajny. O przestawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pana Roberta Palucha. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. O przestawienie 

opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę Przewodniczącego Komisji Pan 

Edward Fedko. 

 

Przewodniczący Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Edward Fedko: 

Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. O przestawienie 

opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Bożenę 

Osińską.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pani Barbara Kucharska 

brała udział. Dziękuję bardzo. Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz.  

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska (pozytywna) stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań i uwag oraz wystąpień klubowych uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego oraz informacji o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego za I półrocze 2012 roku stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Do punktu 3b. 

Stanowisko Klubu radnych PO i PSL w sprawie drogi S3. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo, 

powracamy do punktu 3b, bo 3a nie został wprowadzony na sesję. 3b - jest to stanowisko Klubu 

radnych PO i PSL w sprawie drogi S3. Czy wszyscy z Państwa otrzymali to stanowisko? Czy są uwagi, 

zapytania? Proszę Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Panie Przewodniczący, wysoki Sejmiku 

chcę nawiązać do tej na swój sposób nieszczęsnej drogi S3, bo myślę, że wielu z pośród nas obserwuje 

tworzenie jej koncepcji. Chciałbym żeby Pan Przewodniczący Edward Fedko słuchał, oczywiście 

nie musi. Na tym właśnie nasz problem polega. Myślę, że nasza lubuska nie skuteczność polega 

na tym,  że my nie potrafimy się porozumieć w kwestiach, które są fundamentalne, by jednym głosem 

nie zależnie od tego, która koalicja rządzi i kiedy, mówić o sprawie ważnej. Oczywiście powinniśmy 

podchodzić do tego tak, jak do autostrady A2, że jest to porządnie przygotowana debata z udziałem 

uczestników, którzy za to odpowiadają i można zadawać im pytania. Warto się lepiej przygotować, 

by zwłaszcza na przykładzie A2, kiedy mówiliśmy o problemach błędów popełnionych wcześniej, 

żebyśmy nie musieli zadawać sobie pytania, czy rzeczywiście w odpowiednich monetach coś 

zrobiliśmy. Ja chcę powiedzieć tylko o dwóch faktach, które powodują moją irytację, a które mówią 

o naszej nie skuteczności, jeżeli chodzi o S3. Przyniosę Państwu i pokażę Państwu, że w czasach, 

kiedy Ministrem Infrastruktury był Pan Marek Pol z SLD, stworzono koncepcję S3, która w Gorzowie 

Wlkp. skręcała do Poznania. Rzeczywiście kilku polityków potrafiło na tyle skutecznie działać, że tą S3 

na powrót przywrócono do Zielonej Góry, do Nowej Soli i ona przestała eliminować znaczącą część 

tego województwa. Niestety to było wielkie zagrożenie w roku 2004, 2005, w tamtym czasie było takie 

zagrożenie. Potem miałem szczęście być posłem i próbowałem, w czasach, kiedy PiS było 

współrządzącą partią, przekonać do tego, żeby nastąpił pewien przełom w planowaniu tej drogi. 

Kluczowym problemem tej drogi jest to, że do dzisiaj województwo dolnośląskie nie do końca 

przystąpiło do prac ostatecznych, projektowych, dotyczących przebiegu S3 na swoim terenie. 

Dlaczego? Dlatego, że też w odpowiednim momencie, zwłaszcza w tamtych latach nie wymuszono na 

Czechach by do Lubawki przebiegała droga, bo żadna droga nie kończy się w tym miejscu, kończy się 

w drugim, musi być zachowany ciąg. Gdyby prześledzić całą historię polityczną to ona mówi o tym, 

że za bardzo próbowaliśmy z tego zrobić gadżet polityczny, a za mało jest ciągłości skuteczności 

działania. Panie Przewodniczący warto by na którejś sesji przyszłorocznej rzeczywiście zaprosić 

Województwo Dolnośląskie, odpowiedniego Przewodniczącego komisji i Marszałka i być może jednym 

głosem byśmy coś powiedzieli. Może wtedy też Ministerstwo przyjedzie i też z zachodniopomorskiego 

ktoś i jeśli nawet jest to uzgodnione, to my musimy mieć gwarancję. Nie zaszkodzi jak poprosimy też 

Czechów by mówić o tym, że jeśli chcemy do Lubawki, to Czesi są przygotowani planistycznie 
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i finansowo do realizacji tego zadania, w tym harmonogramie, który nie jest opóźniony. Wiem o tym, 

że wśród polityków są tacy, którzy zapewniali wielokrotnie, jak to szybko ta S3 będzie skończona, 

począwszy od roku 2000, bo wtedy już ta koncepcja powstała. Warto byśmy zmierzali do tego by robić 

to zwłaszcza przy udziale posłów, ich dzisiaj nie ma, bez nich też niewiele zrobimy. Myślę, że Państwa 

decyzja poparcia, że wszystkie kluby przyjmą takie bardziej stonowane stanowisko, mówi o próbie 

porozumiewania się w ważnej kwestii. Na tej konferencji prasowej, która była przed sejmikiem PiS nie 

zabrzmiał ton porozumiewawczy. Nikt z PiS wcześniej, jeśli to jest sprawa wspólna, nie zwrócił się do 

innych Klubów by się porozumieć w tej kwestii. Ja wiem, że pokusa wygrania czegoś czasami nas 

wszystkich zachęca do tego rodzaju kroków. Chciałbym żebyśmy przyjmując to stanowisko problemu 

nie kończyli. Ja bardzo proszę o to byśmy odbyli poważną debatę z udziałem zwłaszcza tych posłów, 

którzy są w Komisji Infrastruktury, mamy w niej dwóch posłów. Może zaprośmy nawet 

Przewodniczącego Komisji Infrastruktury, ale też z Województwa Dolnośląskiego 

i Zachodniopomorskiego. Zaprośmy tych, którzy odpowiadają za korytarz transportowy, którego S3 ma 

być częścią, żeby zrobić coś, co rzeczywiście powie o tym, że na ten rok, na następne wybory, na 

przyszłe wybory, mamy rzeczywiście dla siebie wpisane zadanie. Nie jest to problem sporu 

politycznego, tylko bardzo merytorycznych działań, mówiących o tym, uderzenia się w pierś 

i powiedzenia, że zrobiliśmy błędy przed laty. Przyniosę wam ten dokument mówiący o tym, że S3 

planistycznie omijała od Gorzowa wszystkie tereny, łącznie z Zieloną Górą, z Międzyrzeczem, z Nową 

Solą. Chodziło o to, żeby Minister z Poznania, naciskany przez Wielkopolskę i Dolny Śląsk, chciał 

połączyć S3 z S5 i zamknąć w ten sposób strasznie ważny odcinek. O tym nie zapominajmy bo jeszcze 

nie mamy swoistej kropki nad i, pamiętając o tym, ze to się na Lubawce nie ma kończyć, to się ma 

kończyć na Bałkanach.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan radny Robert 

Paluch. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja myślę, że stanowisko jest na tyle istotne, 

że warto o nim otwarcie porozmawiać. Z częścią się zgadzam. Powiem więcej, ta droga S3 miała być 

autostradą i Ty ten czas pamiętasz, kiedy była planowana jako autostrada a nie droga S. Nasze 

zaniepokojenie przede wszystkim wzbudził fakt niedzielnej dyskusji, która się odbyła w telewizji polskiej. 

Wojewoda Lubuski wskazał na to, że najważniejszą , może tu pewne fopa popełnił, rzeczą jest to żeby 

S3 skomunikować z A2 i żeby ją połączyć węzłem Jordanów. Zabrzmiało to jako główny cel na dzień 

dzisiejszy. Zaniepokoiło to Klub Radnych PiS i myślę, że Państwo w większości, jak nie wszyscy 
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zgadzacie się z naszym stanowiskiem, być może  w jakimś stopniu wyłagodzonym. Jeszcze raz 

powtórzę – my popieramy to stanowisko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Zbigniew 

Kościk. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Sprostowanie nie Wojewoda a Wicewojewoda, 

Czesław z Twojej partii. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pani Marszałek. 

 

Marszałek Województwa lubuskiego Elżbieta Polak: Bardzo dziękuję za zgodę przy tym stanowisku. 

Na tym Konwencie Polski Zachodniej autentycznie, chcę zapewnić, najbardziej walczył o S3 Marszałek 

Zachodniopomorski, który faktycznie ma już tą S3 do Gorzowa Wlkp. Ja to wiadomo. My w ogóle 

jesteśmy w najlepszej sytuacji, jeżeli chodzi o Polskę Zachodnią, przez Lubuskie przebiega wszystko, 

Odra, Odrzanka, S3. Opole walczyło o 11, 5, Wielkopolska też o 11, 5, opolskie tak najbardziej o sieci 

energetyczne. Udało się też wspólnie ustalić z tych 25 projektów, jako ważny projekt w zakresie 

zdrowia. Ja o to wnioskowałam bo faktycznie my nie mamy wysokospecjalistycznej bazy, niedoleczania 

zwłaszcza chorób nowotworowych. Miałam na myśli radioterapię w Gorzowie wlkp., żeby włożyć 

do tego projektu Centrum Radioterapii Protonowej w Poznaniu z ośrodkami mniejszymi w naszym 

regionie. Wracając do S3, musimy pilnować tego tematu. Niepolitycznie bardzo dziękuję za tą 

solidarność wokół korytarza środkowoeuropejskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Nie ma już 

innych głosów. Proszę przystępujemy do głosowania. Kto z Państwa radnych jest za przystąpieniem 

stanowiska Klubu Radnych PO i PSL-u w sprawie drogi ekspresowej S3, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania stanowisko zostało przyjęte. 

 

Stanowisko Klubu radnych PO i PSL w sprawie drogi S3 stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Do punktu 9. 
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Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego o przebiegu wykonania planów finansowych za  

I półrocze 2012 roku: 

• Instytucji kultury 

• Jednostek ochrony zdrowia  

• Wojewódzkich ośrodków ruchu drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś ma pytania 

do przedstawionej informacji? Nie widzę. Mamy Pana Mirosława Glaza, Dyrektora Departamentu 

Infrastruktury Społecznej do dyspozycji, Panią Elżbietę Kasprzak, Dyrektora Departamentu Ochrony 

Zdrowia i Danutę Wujaszek, Zastępcę Dyrektora Infrastruktury i Komunikacji. Wobec braku pytań, uwag 

i stanowisk klubów proszę poszczególnych radnych o przedstawienie opinii komisji. Pan Czesław 

Fiedorowicz, Komisja Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Barbara 

Kucharska w zastępstwie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Robert 

Paluch, Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów.  
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz:  Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk klubów uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości 

 

Informacja Zarządu Województwa Lubuskiego nt. przebiegu wykonania planów finansowych za  

I półrocze 2012 roku: instytucji kultury, jednostek ochrony zdrowia, wojewódzkich ośrodków ruchu 

drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

 

Do punktu 10. 

Informacja o przebiegu wykonania planu finansowego za pierwsze półrocze 2012 roku 

Lubuskiego Szpitala Specjalistycznego Pulmonologiczno-Kardiologicznego w Torzymiu  

Sp. z o.o.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią Elżbietę 

Kasprzak, Dyrektora Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy mają Państwo zapytania do informacji? 

Nie widzę. Proszę, Pani radna Elżbieta Płonka.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Elżbieta Płonka: Ja się zastanawiałam czytając sprawozdanie 

finansowe, jak to jest, że ta wspaniała spółka jednak nie bilansuje się? Czy ja źle zrozumiałam co tam 

jest napisane. Ona jednak się nie bilansuje, więc jeżeli taka mała spółka, mały szpital się nie bilansuje 

to jest pytanie dla nas jak będą się bilansowały inne spółki już na dzień dobry na przyszłość.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę bardzo, Pani 

Elżbieta Kasprzak, Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia 

 

Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia Elżbieta Kasprzak: Panie Przewodniczący. Pani 

Marszałek. Szanowni Państwo. W sprawozdaniu z wykonania planu finansowego za I półrocze 

faktycznie jest wykazana strata. Jest to mała strata – 51 tyś. zł, a w chwili obecnej jednostka już nie 

przynosi straty. Musimy pamiętać, że jednostka uzależniona jest od kontraktów, tak jak i pozostałe 
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jednostki szpitalne. W związku z tym w chwili obecnej już nie przynosi straty, nie ma zobowiązań 

wymagalnych, także tutaj byłabym spokojna w tej kwestii.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam, Pani radna 

czy coś jeszcze? Dziękujemy Pani dyrektor. Nie widzę pytań. Proszę, Panią Bożenę Osińską 

o przestawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. Pani Barbara Kucharska 

w zastępstwie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań, informacji i stanowisk uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości.  

 

Informacja o przebiegu wykonania planu finansowego za pierwsze półrocze 2012 roku Lubuskiego 

Szpitala Specjalistycznego Pulmonologiczno-Kardiologicznego w Torzymiu Sp. z o.o. stanowi załącznik 

nr 33 do protokołu. 

 

Do punktu 11. 

Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych przez 

Województwo Lubuskie w roku szkolnym 2011/2012.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Proszę, czy są zapytania, stanowiska? 

Nie widzę. Proszę Pana Czesława Fiedorowicza, Przewodniczącego Komisji Kultury, Edukacji i Kultury 

Fizycznej o opinię Komisji.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna. 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań i uwag uznaję, że Sejmik informację przyjął do wiadomości.  
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Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych szkół i placówek prowadzonych przez Województwo 

Lubuskie w roku szkolnym 2011/2012 stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

 

Do punktu 12.  

Punkt 12 – wykreślony.  

 

 

Do punktu 13.  

Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 

zabytków, położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 309.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są pytania i wystąpienie klubowe? Nie 

widzę. Proszę o przedstawienie opinii komisji Pana Czesława Fiedorowicza, Przewodniczącego Komisji 

Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy ktoś  

z Państwa ma uwagi? Nie widzę. Wobec braku uwag poddaje projekt uchwały w sprawie określenia 

zasad udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy 

zabytkach wpisanych do rejestru zabytków, położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk 

nr 309 poddaję pod głosowanie. Kto jest za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  
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Uchwała Nr XXXI/296/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego  z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

określenia zasad udzielania dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków, położonych na obszarze województwa 

lubuskiego stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Panie Przewodniczący, czy mogę tylko coś 

powiedzieć?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Mirosława Winnicka: Może to nie w właściwy moment, bo tego nie 

było w programie w porządku obrad, ale uważam, że muszę o tym powiedzieć. Chodzi mi o godziny 

rozpoczęcia sesji, właśnie w tej chwili jest właśnie 19:30 i jesteśmy przy tym punkcie jakim jesteśmy. 

Ja nawet nie wiem po co my jesteśmy tutaj potrzebni, bo dyskusji jako takiej merytorycznej już nie ma, 

ponieważ każdy chce iść do domu. Szanowni Państwo ja mam 2 godziny jazdy i jest mgła na drodze. 

Panie Przewodniczący, ja bardzo przepraszam, ale musze opuścić obrady.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.  

 

Do punktu 14.  

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2012 dotacji 

celowej na roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków położonym 

na obszarze województwa lubuskiego  - druk nr 310.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienie klubowe, zapytania? 

Nie widzę. Proszę o przedstawienie opinii komisji Pana Czesława Fiedorowicza, Przewodniczącego 

Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej Czesław Fiedorowicz: Pozytywna.  
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Opinia Komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 41 do protokołu 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

uwag i stanowisk poddaje uchwałę – druk nr 310 pod głosowanie. Kto z Państwa jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

 

Uchwała Nr XXXI/297/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2012 dotacji celowej na roboty budowlane przy 

zabytku wpisanym do rejestru zabytków położonym na obszarze województwa lubuskiego stanowi 

załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Do punktu 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przedłużenie umowy o dofinansowanie robót 

budowlanych na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 311. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej.  Czy są wystąpienie klubowe, zapytania? Nie 

widzę. Proszę o przedstawienie opinii Pana Czesława Fiedorowicza, Przewodniczącego Komisji 

Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej.   

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pan Mirosław 

Marcinkiewicz, Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia za.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Pani Bożena 

Osińska, Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych. W zastępstwie Pani Barbara 

Kucharska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Opinia za.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 45 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo Pani radna. 

Wobec braku uwag i pytań poddaje uchwałę – druk nr 311 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/298/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przedłużenie umowy o dofinansowanie robót budowlanych na okres dłuższy niż 1 

rok budżetowy stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Do punktu 15a. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków PFRON przypadających  

w 2012 roku na realizację zadań samorządu Województwa Lubuskiego w zakresie rehabilitacji 

zawodowej, społecznej oraz zatrudnieniu osób niepełnosprawnych – druk nr 323.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia klubowe, zapytania? Nie 

widzę. Proszę Panią Bożenę Osińską, Przewodniczącą Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych 

o przedstawienie opinii. W zastępstwie Pani Barbara Kucharska. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są uwagi? 

Nie widzę. Wobec braku uwag i pytań poddaje uchwałę – druk nr 323 pod głosowanie. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/299/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

podziału środków PFRON przypadających w 2012 roku na realizację zadań samorządu Województwa 

Lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej, społecznej oraz zatrudnieniu osób niepełnosprawnych 

stanowi załącznik nr 49 do protokołu.  

 

Do punktu 15b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenie pomocy finansowej gminie Brody na realizację zadania  

w ramach programu wieloletniego „Kultura + priorytet Biblioteka + infrastruktura Bibliotek”  

– druk nr 324.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Mirosława 

Glaza, Dyrektora Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są pytania, uwagi, stanowiska? 

Nie widzę.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Opinia Komisji  Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej (pozytywna) stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pana Marcinkiewicza 

nie ma? Rozumiem, że opinia komisji była pozytywna. Tak? Tak. Dziękuję bardzo. Wobec braku pytań 

i uwag poddaję uchwałę – druk nr 324 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 



46 
 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXI/300/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

udzielenie pomocy finansowej gminie Brody na realizację zadania w ramach programu wieloletniego 

„Kultura + priorytet Biblioteka + infrastruktura Bibliotek stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Do punktu 16. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny 

nieruchomości oznaczonej numerem ewidencyjnym działki 2321/8 o pow. 0,0835ha,  położonej  

w Gorzowie Wlkp. – druk nr 306.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienia klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. W zastępstwie Pan 

Tadeusz Pająk. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Komisja była za.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Czy są uwagi? 

Nie widzę. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/301/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na odstąpienie od odwołania darowizny nieruchomości oznaczonej numerem 

ewidencyjnym działki 2321/8 o pow. 0,0835ha,  położonej w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 56 do 

protokołu.  
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Do punktu 16a. 

Podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia nieruchomości będącej własnością Skarbu 

Państwa – druk nr 325.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana  Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienie klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. W zastępstwie Pan 

Tadeusz Pająk. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Pająk: Opinia pozytywna.   

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań i uwag poddaję uchwałę – druk nr 325 pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/302/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

nieodpłatnego nabycia nieruchomości będącej własnością Skarbu Państwa stanowi załącznik nr 60 do 

protokołu. 

 

Do punktu 16b. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości będącej 

własnością gminy Bojadła – druk nr 326.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienie klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu.  

 

Opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań i uwag poddaję uchwałę głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/303/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny nieruchomości będącej własnością gminy Bojadła stanowi 

załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Do punktu 16c. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny 

Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu części nieruchomości oznaczonej 

działką 667/64 położoną w Międzyrzeczu – druk nr 327.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy są zapytania, 

wystąpienie klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, Przewodniczącego Komisji 

Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 66 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę – druk nr 327 pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest 

za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 22, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/304/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny Szpital dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych w Międzyrzeczu części nieruchomości oznaczonej działką 667/64 położoną w Międzyrzeczu 

stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Do punktu 16d. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny 

Szpital Wojewódzki w Gorzowie Wielkopolskim pomieszczeń położonych przy ul. Walczaka  

w Gorzowie Wielkopolskim – druk nr 328.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienia klubowe? Proszę, Pan radny Kołodziej. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kołodziej: Chciałem się zapytać, bo jeśli chodzi  

o Międzyrzecz to była mowa o wydzierżawienie na 5 lat. Tu jest mowa o 3 latach. Czy w ogóle Sejmik 

musi się tym zająć, bo do 3 lat to wydaje mi się, że to Zarząd podejmuje decyzję bez zgody Sejmiku. 

Dziękuję.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, Pan Dyrektor 

Roman Bąk.  

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Zgodnie z uchwałą Sejmiku w sprawie wydzierżawiania przez ZOZ-y pomieszczeń 

powyżej 100m2 wymagana jest zgoda Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Czy 

są uwagi? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, Przewodniczącego Komisji Budżetu 

i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, wstrzymało się 1, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

 

Uchwała Nr XXXI/305/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny Szpital Wojewódzki w Gorzowie 

Wielkopolskim pomieszczeń położonych przy ul. Walczaka w Gorzowie Wielkopolskim stanowi 

załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Do punktu 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny 

Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych w Międzyrzeczu pomieszczenia położonego przy  

ul. Poznańskiej 103 w Międzyrzeczu – druk nr 307.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienie klubowe, uwagi? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza, 

Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę – druk nr 307 pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest 

za przyjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 24, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/306/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na wydzierżawienie przez Samodzielny Publiczny Szpital dla Nerwowo i Psychicznie 

Chorych w Międzyrzeczu pomieszczenia położonego przy ul. Poznańskiej 103 w Międzyrzeczu stanowi 

załącznik nr 73 do protokołu.  

 

Do punktu 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny prawa własności 

nieruchomości stanowiącej własność Gminy Nowa Sól o statusie miejskim, będącej  

w użytkowaniu wieczystym Województwa Lubuskiego – druk nr 312.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Romana Bąka, 

Dyrektora Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. 

Czy są zapytania, wystąpienia, stanowiska klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Mirosława 

Marcinkiewicza, Przewodniczącego Komisji Budżetu i Finansów o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Mirosław Marcinkiewicz: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pana Roberta 

Palucha, Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa o przedstawienie opinii 

komisji. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: opinia pozytywna 

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę – druk nr 312 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 23, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/307/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przyjęcie darowizny prawa własności nieruchomości stanowiącej własność Gminy 

Nowa Sól o statusie miejskim, będącej w użytkowaniu wieczystym Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 77 do protokołu. 

 

Do punktu 19.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zakup aparatury medycznej przez Szpital 

Wojewódzki Samodzielny Publiczny Zakład Opieki Zdrowotnej im. Karola Marcinkowskiego  

w Zielonej Górze – druk nr 313.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Panią dyrektor. Punkt 

19, macie go Państwo w porządku obrad, jest na stronie, druk nr 313. Czy są zapytania? Nie widzę. 

Wobec tego proszę Panią Kucharska o przedstawienie opinii komisji.  
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Opinia pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk klubu poddaję uchwałę – druk nr 313 pod głosowanie. Kto jest za, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 22, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

 

 

Uchwała Nr XXXI/308/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zakup aparatury medycznej przez Szpital Wojewódzki Samodzielny Publiczny 

Zakład Opieki Zdrowotnej im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 80 do 

protokołu. 

 

Do punktu 19a.  

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pełnomocnictw do reprezentowania Sejmiku 

Województwa Lubuskiego przed Sądem Administracyjnym w Gorzowie Wielkopolskim 

w przedmiocie skargi złożonej przez Wojewodę Lubuskiego na uchwałę Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 11 czerwca 2012 roku – druk nr 329. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy są zapytania, 

informacje? Macie Państwo w tym momencie w postaci elektronicznej jak rozumiem i było to na 

komisjach. Mam ją odczytać? Mam tą uchwałę tutaj. Proszę Pani radna Bożena Osińska. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Bożena Osińska: Komisja zdrowia zna temat, ale uznała, że 

sprawa jest tak oczywista, że nie ma potrzeby procedowania w tej kwestii.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czyli inteligentna postawa 

Pani radna. Dziękuję. Proszę Pan Marszałek Romuald Kreń.  

 

Członek Zarządu Województwa Lubuskiego Romuald Kreń: Drodzy Państwo, w związku  

z rozstrzygnięciem nadzorczym Pana Wojewody my nie zgadzamy się i radca prawny napisze 

w naszym imieniu do Sądu Administracyjnego odwołanie. Aby mógł napisać to odwołanie musi mieć 

pełnomocnictwo. Tak jak Pani Bożena Osińska powiedziała, jest to tak oczywista sprawa, że udzielenie 

pełnomocnictwa w sprawie jest uzasadnione. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Jasne Panie Marszałku. Chcielibyśmy tylko poznać 

ewentualnie powód uchylenia uchwały, uzasadnienie. Jest powód, tak?  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja dziękuję bardzo. 

Jesteśmy gotowi? Wobec braku pytań, uwag i wyczerpania tematu proponuję uchwałę druk nr 329 

poddać pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk niebieski.  

Za 23, wstrzymało się 2, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/309/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

udzielenia pełnomocnictw do reprezentowania Sejmiku Województwa Lubuskiego przed Sądem 

Administracyjnym w Gorzowie Wielkopolskim w przedmiocie skargi złożonej przez Wojewodę 

Lubuskiego na uchwałę Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 11 czerwca 2012 roku stanowi 

załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Do punktu 20.. 

Punkt 20 - wykreślony. 

 

Do punktu 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Statutu Zarządowi Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze  

– druk nr 292.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy zastępcę dyrektora 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy są pytania? Nie widzę. Proszę Pana Roberta Palucha, 

Przewodniczącego Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 83 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Robert Paluch: Pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę druk nr 292 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 24, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/310/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

nadania Statutu Zarządowi Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 85 do protokołu. 

 

Do punktu 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia przez Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez 

Województwo Pomorskie wykonania zadań dotyczących rewitalizacji śródlądowej drogi wodnej 

relacji zachód – wschód obejmującej drogi wodne: Odra, Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, 

Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany (planowana droga wodna E70 na terenie Polski) 

na odcinku położonym na terenie Województwa Lubuskiego – druk nr 314.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Zastępcę Dyrektora 

Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Proszę Pana Roberta Palucha, Przewodniczącego Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 
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Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Komisja oczywiście zagłosowała za, ale padły 

wnioski między innymi takie, że w związku z tym, że płacimy kilkadziesiąt tysięcy zł. na ten sekretariat 

to powinniśmy mieć szerszą informację, albo odnośnik ze strony naszej lubuskiej strony internetowej 

do tej drogi E70. Nie ma tego do tej pory i w mojej ocenie warto by było uzewnętrznić i pokazać walory 

tego wszystkiego. Tym bardziej, że wpłacamy spore kwoty na funkcjonowanie tego sekretariatu. 

Dziękuję.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 87 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. 

Przyjmujemy ten wniosek. Poddaję uchwałę – druk nr 314 pod głosowanie. Kto jest za, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 20, wstrzymało się 0, przeciw 1. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr  XXXI/311/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

powierzenia przez Województwo Lubuskie, a przyjęcie przez Województwo Pomorskie wykonania 

zadań dotyczących rewitalizacji śródlądowej drogi wodnej relacji zachód – wschód obejmującej drogi 

wodne: Odra, Warta, Noteć, Kanał Bydgoski, Wisła, Nogat, Szkarpawa oraz Zalew Wiślany (planowana 

droga wodna E70 na terenie Polski) na odcinku położonym na terenie Województwa Lubuskiego 

stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 

 

Do punktu 23.  

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia projektu uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony 

dla Pszczewskiego Parku Krajobrazowego – druk nr 308.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jerzego 

Tondera, Zastępcę Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Mamy również 

Panią Szewczyk, Dyrektor Lubuskiego Zespołu Parku Krajobrazowych. Czy są pytania, uwagi, 

wystąpienia? Nie widzę. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja, Przewodniczącego Komisji Rolnictwa 

i Ochrony Środowiska o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 89 do protokołu. 
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Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Wobec braku 

pytań, uwag i stanowisk poddaję uchwałę druk nr 308 pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski.  

Za 25, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/312/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

przyjęcia projektu uchwały w sprawie ustanowienia planu ochrony dla Pszczewskiego Parku 

Krajobrazowego stanowi załącznik nr 91 do protokołu. 

 

Do punktu 24.  

Podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia aglomeracji Zielona Góra – druk nr 315. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mamy Pana Jerzego 

Tondera, Zastępcę Dyrektora Departamentu Rolnictwa, Środowiska i Rozwoju Wsi. Czy są pytania, 

uwagi, stanowiska klubowe? Nie widzę. Proszę Pana Zbigniewa Kołodzieja, Przewodniczącego Komisji 

Rolnictwa i Ochrony Środowiska o przedstawienie opinii komisji. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Kołodziej: Opinia komisji 

pozytywna.  

 

Opinia Komisji stanowi załącznik nr 93 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Wobec 

braku pytań, uwag i stanowisk klubowych poddaję uchwałę druk nr 315 pod głosowanie. Kto z Państwa 
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radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk czerwony. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski.  

Za 24, wstrzymało się 0, przeciw 0. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

 

Uchwała Nr XXXI/313/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Zielona Góra stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Do punktu 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie projektu Statutu Województwa Lubuskiego – druk nr 318.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko:  Mamy Panią Grażynę 

Stawowczyk Przewodniczącą  Komisji Statutowej. Czy są wystąpienia Klubowe, zapytania? Proszę Pan 

Edward Fedko. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 95 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Po pierwsze Klub Radnych SLD jest przeciwny 

temu Statutowi z poprawkami wniesionymi. Uznajemy, że Statut powinien być przyjęty w wersji, która 

została przekazana przez Komisję Statutową bez proponowanych zmian. Poza tym Panie 

Przewodniczący złożyłem wniosek o głosowanie imienne.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja czekam, ja pamiętam 

o tym Panie Radny. Jesteśmy przygotowani. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Mamy też opinie prawne w tej kwestii i zapewne 

wystąpimy do Wojewody jeśli te poprawki dzisiaj zostaną wniesione o uchylenie w trybie nadzoru, 

a pytanie merytoryczne. To, przepraszam, to co robiła Komisja przez 4 lata skoro dzisiaj wprowadzamy 

tak fundamentalne zmiany. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Radny Kościk.  
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Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Moi Państwo ustawa o samorządzie 

województwa wymienia rodzaje głosowania: tajne, jawne i głosowanie jawne imienne. Z naszych 

interpretacji wynika, że wprowadzenie formy głosowania jawnego imiennego to element dostępu 

do informacji. Ten element jest zawarty w naszej Konstytucji, przypomnę Państwu. Po prostu obywatel 

ma prawo, radny też jest obywatelem, nie tylko uczestniczyć w posiedzeniach Sejmiku, Komisji, ale 

także wiedzieć w jaki sposób radni głosowali. Ta forma głosowania jawnego imiennego jest formą 

podwyższającą ten element dostępu do informacji. Szanowni Państwo radny ma prawo, jest podmiotem 

funkcjonującego Sejmiku uzewnętrzniania swojej woli i odnotowania w protokole czy był za, czy był 

przeciw, czy się wstrzymał. Dążenie Państwa zabiera nam tą możliwość i radny w sytuacjach 

szczególnych i wyjątkowych ma prawo do tego by zaproponować głosowanie jawne imienne i to jest 

nasze prawo. Co prawda w dotychczasowym regulaminie, statucie został uwłaszczony ten tryb 

głosowania poprzez Kluby radnych, ale myślę, że wszystkie podmioty jakby z tym się zgadzają, 

że podwyższenie tej rangi jest elementem usprawniającym funkcjonowanie Sejmiku. Dlaczego moi 

Państwo dzisiaj kiedy Komisja Statutowa pracuje już dwa lata, tej kadencji, poprzedniej dwa lata, mamy 

łącznie cztery lata, skutecznie dąży do tego żeby zakamuflować, zatrzeć informacje, kto jak głosował. 

Myślę że warto tutaj odnieść się do ostatniego posiedzenia Sejmiku, kiedy byliśmy w sytuacji dosyć 

kuriozalnej i ta kwestia jest odnotowana w protokole poprzedniej sesji, gdy na nasz wniosek Klubu 

Radnych PiS, pamiętacie Państwo głosowaliśmy przeciwko połączeniu WOMP- ów  w Gorzowie 

i w Zielonej Górze, jeden z radnych koalicji publicznie wyraził się, że jest za, ale się wstrzyma. Wariant 

ograniczenia, do którego Państwo dążycie to nic innego jak po prostu uniemożliwienie skutecznego 

sprawdzenia w sprawach istotnych kto jaką decyzję podjął, kto w jaki sposób głosował. W naszym 

przekonaniu Państwa dążenie to po prostu nachalna próba naruszenia Konstytucji. Nawet jeżeli ta 

propozycja Państwa przejdzie to Klub Radnych PiS będzie wnioskował do Prezesa Rady Ministrów 

o zmiany w proponowanym Statucie, tak by nie kolidował on z konstytucyjnym uprawnieniem dostępu 

do informacji. Chciałbym także zapytać czy radcy prawni Urzędu Marszałkowskiego zaopiniowali 

tę propozycję zmiany zgłoszoną przez Klub Radnych Platformy Obywatelskiej. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo.  

Ja odpowiem Panu Panie Radny. Po pierwsze radcy prawni zaparafowali to w sposób pozytywny. 

Po drugie ta uchwała w żaden sposób nie narusza Konstytucji. Po trzecie mówi Pan bezpośrednio 

najprawdopodobniej o kandydacie Glińskim, czyli Panu profesorze, jako Państwa formacji. Następna 

sprawa, że ten Statut w takiej postaci przyjętej obecnie przez Sejmik wcale nie narusza prawa do 

głosowania imiennego, które jest zagwarantowane w Statucie i nadal będzie i mogę Państwa zapewnić, 

że jest to zgodne z przepisami, które obecnie funkcjonują.  Nie ma tutaj jakiegokolwiek zagrożenia, czy 
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to Konstytucji, czy praw, czy jawności, czy też praw danego radnego do samodzielnego wypowiadania 

się. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Wbrew temu co Pan mówi, uważam, że jednak 

ograniczone prawo zostaje, ponieważ przy przyjęciu wersji Statutu, która będzie proponowana to radni 

będą podejmować decyzję - czy będzie głosowanie imienne, czy nie. Wprowadzamy do Statutu 

możliwość głosowania tego, czy będzie to głosowanie imienne, czy nie, natomiast to głosowanie 

imienne jest zagwarantowane w ustawie, wymienione jako jeden ze sposobów głosowania. 

Przegłosowywanie tego trybu głosowania spowoduje, że tego głosowania może nigdy nie być, bo to 

radni będą sobie decydować o tym czy to będzie głosowanie imienne czy nie. Jest to ograniczenie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja odpowiem Panu Panie 

Radny. Nauczony dzisiejszą sesją, postępowaniem klubów, to ja sam postaram się o to żeby nasz Klub 

w niektórych kwestiach zażądał głosowania imiennego nad niektórymi problemami, które się tu głosuje, 

a później wykorzystuje w mediach i mówi się zupełnie co innego, że to Sejmik albo koalicja rządząca. 

Takie głosowania będą. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Tak, tylko jest jedna uwaga. O tym, czy będą 

takie głosowania imienne to Państwo będziecie przegłosowywać i wtedy kiedy będziecie chcieli 

to będzie, a kiedy nie będziecie chcieli to nie. Przeprowadzicie głosowanie, że nie będzie głosowania 

imiennego i głosowania nie ma.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję za wypowiedź 

Panie Wiceprzewodniczący. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: To jest cały problem.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo. 

Pan Radny Paluch podniósł rękę. Proponuję skracać wypowiedzi, bo się powtarzamy. Pan Paluch, 

Pan Edward Fedko i Pan  Fiedorowicz. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący ja Panu proponuję żeby 

Pan nie proponował formuł, jakimi radny ma się odnosić. Nie jest to nigdzie ukonstytuowane. Każdy 

radny w danym temacie może zabrać głos, dwa razy i nie ma sytuacji takiej żebyśmy..  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja nie twierdzę, że nie. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Twierdzę, że Pan kolejny raz próbuje wpłynąć 

na wystąpienia, albo na długość wystąpień radnych szczególnie prawej części lub lewej tego Sejmiku. 

Niestety inni mają dużo dłuższe wypowiedzi i jest wszystko w porządku. Dobrze, ale do rzeczy.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Mojej prawej części. 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący Państwo uciekacie 

od odpowiedzialności podejmowania swoich decyzji. Uciekacie w sposób taki, że za chwilę, za kilka 

miesięcy, a może nawet tygodni np. będziecie proponować komercjalizację szpitala gorzowskiego. 

Ja sobie nie wyobrażam żebym ja publicznie nie mógł głosować imiennie w tej sprawie, a Państwo 

będziecie mogli do tej sytuacji doprowadzić. Kwestia tego, o której tutaj mówimy jest kwestią 

fundamentalną. Po to są Kluby. To po co są w takim razie Kluby? Proszę mi powiedzieć. Każdy radny 

może wyrazić swoją opinię. Po co są Kluby? Jaka jest siła klubów w tym Sejmiku proszę 

mi powiedzieć? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale już odpowiem Panu 

Panie Radny. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Rober Paluch: Jakie prawa mają Kluby? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie wiem czy Pan wie, 

że istnieje coś takiego jak votum separatum, może Pan poprosić o wpisanie do protokołu Pana 

głosowania, przy wszystkich głosowaniach jakie są, czy pojedynczym głosowaniu, czyli wszystko to jest 

do dyspozycji. Tylko te sprawy, które robią pojedynczy radni są zbyt mało medialne, a stanowisko 

często przeprowadzone na początku sesji jest bardziej medialne, stąd ma charakter polityczny, a nie 

merytoryczny. Czy Pan prosił w sprawach różnych żeby zapisać Pana stanowisko odrębne?  

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Proszę Pana często zgłaszam żeby moje 

stanowisko, albo moje głosowanie, albo mój głos odrębny nawet na komisji zapisać. Proszę sobie 

sprawdzić z protokołu, korzystam z tego mechanizmu. Dzisiaj mamy taką sytuację, że Państwo jakby 

z jednej strony, przy tych głosowaniach jawnych, czyli takich, które robimy i w żaden sposób nie można 

ich zidentyfikować. Jeszcze przy Pańskim podejściu do tej sprawy. Bo Pan wyraźnie mówi, że Pan nie 
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udostępnia informacji i wydruków elektronicznych dla przeciętnej opinii publicznej. Pan na wyraźny 

wniosek jednego czy drugiego radnego taką informację udostępnia. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale nie ukrywam tego, jeżeli 

by Pan głosował inaczej na przykład, a ja bym o tym wiedział to bez Pana zgody na pewno… 

 

Radny Województwa Lubuskiego Rober Paluch: Kto jest wnioskodawcą Panie Przewodniczący tego 

Statutu, tego projektu? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny to jest Komisja 

Statutowa.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Rober Paluch: Dobrze. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: O której tutaj Pan mówił  

i Pan Fedko też.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Zgłaszam wniosek formalny ażeby  wycofać ten 

punkt z porządku obrad i żeby wrócił do Komisji Statutowej. Komisja niech się zastanowi. Skoro 4 lata 

pracujemy nad tym statutem. Nic się nie stanie jak poczeka do kolejnego  Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan Czesław Fiedorowicz.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Myślę, że jesteśmy chyba województwem, 

które najdłużej pracuje nad zmianami w Statucie spośród wszystkich 16, czasami mówimy o naszej 

nieskuteczności. Otóż chcę przede wszystkim powiedzieć o tym, że Klub Polskiego Stronnictwa 

Ludowego jeżeli przejdzie taka poprawka o jakiej mówimy  to będzie zawsze głosował za jawnością, 

kiedy jest taki interes logiczny, dotyczący dostępu do informacji ludziom. Jaka jest praktyka dwóch lat, 

otóż w tych wszystkich głosowaniach jawnych jak informacje do nas dotarły to niektórzy z polityków 

właśnie informacje o głosowaniu pojedynczych osób wykorzystują jako argument polityczny. W tym 

również uczestniczą Radni Sejmiku Województwa Lubuskiego. Mówimy o argumencie za, a sami jak 

gdyby kompromitujemy trochę ten pomysł. Bo istota polityki jest taka, że jest zmienność w tym życiu 

politycznym. Moje głosowania wszystkie, tak długo jak będę Radnym Sejmiku, zawsze są dla 
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wszystkich dostępne i nigdy to nie będzie objęte klauzulą jawności, zawsze jestem dla każdego 

z Państwa gotowy powiedzieć jak w każdej sprawie głosowałem. Dlatego, że zawsze jako poseł byłem 

za tym, żeby w samorządzie wprowadzić pełną jawność od gminy poprzez powiat i województwo 

i bardzo bym prosił radnych SLD, radnych PiS-u. Ja się zobowiązuję bo za niespełna miesiąc mamy 

swój Kongres PSL – u, że taki wniosek postawię, żeby PSL był za tym, żeby na wszystkich szczeblach 

samorządu wprowadzić ustawowe rozwiązania. Dopóki ustawodawca takiego rozwiązania nie 

wprowadził, odwołuję to do decyzji tych organów. To praktyka dzisiejsza mówi o tym, że my sami 

tą decyzję skompromitowaliśmy. Niech każdy uderzy się we własne piersi i pomyśli w jakim momencie 

wykorzystywaliśmy informację o tym, że radny X czy radna Y głosowała przeciwko, czy za jakąś 

sprawą. Nawet dzisiaj przywołany tutaj radny, wszyscy wiemy o kogo chodzi, stał się pewnym 

argumentem w dyskusji o dezawuowaniu pojedynczych osób. Ja sobie wyobrażam takie sytuacje i to mi 

podpowiada logika, że są takie głosowania. W tych głosowaniach jednak, w tym stanie prawnym nie 

powinniśmy doprowadzać do jawności, są sprawy osobowe, sprawy specyficzne. W związku z tym 

to jest normalna praktyka Panie Radny Fedko. Ustawa nie gwarantuje. Otóż w pewnej gminie, w której 

większość miało SLD próbowałem dociec tego jak głosowali radni w konkretnych sprawach. To jest 

ta sama ustawa. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale można bez komentarzy. 

       

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: To jest ta sama ustawa o samorządzie 

terytorialnym. Mam dokumenty Najwyższej Izby Kontroli, która mówi o tym, że niestety nie było 

to możliwe. Wiem, że za chwilę tutaj będę słuchał jakiejś riposty. Pamiętajcie, że jesteśmy członkami 

tego samego Sejmiku i szanujmy siebie wzajemnie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję. Proszę Pan Radny 

Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Kolega Czesław to mówi tak, no on jest nawet za, 

a nawet przeciw, cytując klasyka. Jeśli Kongres PSL, Wojewódzki Zjazd powie, że tak to ma być, 

to będzie za.  Tylko, że my mamy dzisiaj podobno głosować nad tym. Ja nie rozumiem jak nie można 

ujawnić informacji o jawnym głosowaniu. To jest coś niesamowitego. Ustawa enumeratywnie wylicza, 

jakie głosowania, w jakich sprawach są głosowaniami tajnymi i tutaj wara od tego, żeby dociekać bo 

to jest każdego indywidualna sprawa. Głosowanie jawne imienne jest dlatego, żeby nie było takiej 

sytuacji Panie Przewodniczący, gdzie zwróciłem się do Pana dwa miesiące temu, a może nawet trzy 



64 
 

o przesłanie druków z głosowania i do dzisiaj ja ich nie mam. A ludzie pytają na spotkaniach jak radny 

głosował w takiej, czy innej sprawie. Jeśli to jest głosowanie jawne to dlaczego je utajniać. Ja rozumiem, 

że dzwonię do Pana Pawła, czy do Biura Sejmiku - proszę przesłać mi drogą elektroniczną, nie wiem 

w formie papierowej wydruku z takiego, czy z takiego głosowania. Jest to głosowanie jawne. Czego my 

się boimy? No najprostsza sprawa zakneblować wszystkim usta i do widzenia. Niech mi Pan powie 

dlaczego ja do dzisiaj nie dostałem wydruków tych głosowań o które prosiłem? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Radny, Panie 

Przewodniczący. Powiem w ten sposób, ja udostępniając wynik głosowania przedstawiłem już 

poprzednio i mówiłem to w mediach, swoją filozofię myślenia. Jeżeli ja bym, np. udostępnił Panu wyniki 

i przesłał, bo pracownicy wykonują moje polecenia, to w tym momencie musiałbym obdzwonić 

wszystkich radnych i pytać się np. Pana Bartkowiaka, albo Pana Paduszyńskiego, czy Pan Radny 

zgadza się na to żeby to ujawnić.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: O czym Pan mówi Panie Przewodniczący. 

Pan pyta o jawne głosowanie, żeby pokazać wyniki jawnego głosowania. To trzeba ze zrozumieniem 

słuchać co się mówi.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Głosowania jawne są jawne, 

Pan wie jaki był wynik głosowania.      

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: To dlaczego nie można dostać wydruków? 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Panie Przewodniczący głosowanie jawne to jest 

takie głosowanie, w którym wiadomo kto jak głosował. Jeśli Pan tego nie rozumie to Pan się pomylił 

z ideą do której Pan został powołany przy tym stołku. Naprawdę. Pan nie rozumie elementarnych zasad 

funkcjonowania otwartego transparentnego życia publicznego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale ja jestem 

za transparentnym otwartym życiem publicznym, natomiast jestem przeciwko wykorzystywaniu tego 

przeciwko poszczególnym radnym. Co się dzieje na okrągło. Na dzień dzisiejszy uważam, że Pan 

Mirosław Marcinkiewicz, który podnosi tu rękę, a nie może dojść do głosu to też jest element 

niedemokratyczny i transparentnej wypowiedzi. Proponuję, żeby Pan Mirosław Marcinkiewicz 

wypowiedział się i skończymy dyskusję. Proszę. 
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Radny Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Po pierwsze chcę sprostować kolegę 

Kościka. Ja nie byłem za i się wstrzymałem. Tylko byłem przeciw i się wstrzymałem, więc proszę mówić 

prawidłowo, jeżeli już.  Teraz ad rem. Jako radny nigdy się nie spotkałem z tym, żebym chował się i nie 

mówił jak głosowałem. Myślę, że każdy z nas wie jak głosować i od tego jesteśmy żeby głosować, ale 

nie ukrywać tego, tylko ujawniać publicznie, więc tego typu uwagi jako radny nie przyjmuję 

do wiadomości. Po drugie, żeby skrócić już wypowiedź. Do czego prowadzi taki sposób głosowania 

myślę, że wyraźnie pokazał dzisiejszy dzień, kiedy w ciągu dwóch godzin uchwalaliśmy porządek obrad. 

Możemy oczywiście zawsze się w ten sposób bawić, ale nie po to tutaj przyjeżdżam, żeby takie zabawy 

urządzać, tylko po to, żeby właśnie wykonywać swoją pracę radnego. Mój głos jest z kolei taki, 

że właśnie mamy usprawniać sobie pracę i przyjmować takie rozwiązania, również statutowe, żeby 

ta praca mogła się odbywać, a nie utrudniać sobie życie, jak to w dniu dzisiejszym się stało. Jestem 

za tym by zgodnie z propozycją przedłożoną tutaj przez Komisję Statutową przegłosować określone 

zmiany, żebyśmy w końcu po tylu latach mieli nowe, znowelizowane zapisy Statutu. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pan Radny Andrzejczak, ale proszę krótko. Ja już nie dopuszczę w tym momencie do dyskusji 

bezprzedmiotowej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Panie Przewodniczący, Szanowni 

Państwo proszę zwrócić uwagę, że koalicją nie jest się wiecznie. Jest faktem, że tego typu instrument 

jak: jawne imienne głosowanie był wykorzystywany do tej pory i to jest normalne. Ile lat kadencje trwają 

w  Sejmiku Lubuskim to tak się działo, są wykorzystywane przez opozycję. Kiedyś to się i tak musi 

zmienić. Nie wyobrażam sobie, żeby to trwało, a tym bardziej w takim bałaganie jak to ma miejsce teraz. 

I wtedy Pan Czesław przyjdzie i powie jaki to skandal, że ktoś zabronił głosować jawnie imiennie jak 

nawet Kongres PSL-u już dawno orzekł, że powinniśmy być za jaskrawością przepisów.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo, ale 

Szanowni Państwo ja chciałbym skończyć tą dyskusję. Ja wiem, że jesteśmy mistrzami 

w wypowiedziach, natomiast jeżeli będzie cokolwiek nie tak, to i tak ta uchwała zostanie zaskarżona, 

zresztą już Klub Radnych SLD to zrobi. Wobec tego Pan Wiceprzewodniczący. 
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Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Proszę Państwa to nie Komisja Statutowa  

wymyśliła, to ktoś na tą Komisję przyniósł. Ja nie pamiętam żebym będąc członkiem tej Komisji miał 

to ustalać.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ale Komisja to nie tylko Pan 

Tadeusz Ardelli, ale kilku członków. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Tak, no to nie wiem kto to wymyślił. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dobrze, dziękuję bardzo. 

Proszę Pani Przewodnicząca Komisji.  

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Pani Przewodnicząca mi powie kto to wymyślił. 

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk: Dziwię się bardzo, jest Pan członkiem 

Komisji i na pewno wie Pan jak Komisja pracowała. Pan razem z nami był w składzie Komisji i pracował. 

  

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Właśnie tego nie było nigdy, dzisiaj się pojawiło. 

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk: Przysłuchuję się tej dyskusji i jestem 

pełna obaw ponieważ rzeczywiście te poprawki, te wnioski formalne, które chciałabym żebyśmy 

przegłosowali są wynikiem po komisjach. Pan na tych komisjach był. Nie wiem czy Pan słyszał, czy nie 

słyszał, ale jest to wykaz poprawek, zmian do projektu Statutu, który powstał po komisjach. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja dziękuję bardzo. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Jaka komisja to wymyśliła? 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Panie Wiceprzewodniczący 

mogę prosić o spokój.  

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk: Komisja Rolnictwa i Ochrony 

Środowiska, Komisja Budżetu i Finansów.  

 



67 
 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Kończę dyskusję ona już 

jest niekonstruktywna, tylko ad vocem wypowiedzi do kogoś. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Kościk: Nie wiedziałem, że takich czasów dożyję.  

Lewica jest za demokratyzacją, za jawnością, a Platforma Obywatelska przeciwko tym elementom. 

Chcę zakomunikować, że Klub Radnych opuszcza teraz posiedzenie Sejmiku. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Proponuję 

przystąpić do głosowania. Mamy tutaj uchwałę druk nr 318 podjęcie uchwały w sprawie projektu Statutu 

Województwa Lubuskiego. Proszę Panią Grażynę Stawowczyk o przedstawienie wykazu zmian 

do projektu.  

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk:  Wysoki Sejmiku, Panie Przewodniczący 

ja składam wniosek formalny o przegłosowanie zmian do projektu Statutu. Wszyscy Radni otrzymali 

zmiany i myślę, że już teraz nie jest czas na to żeby czytać, bardzo proszę.  

 

Opinia Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych (pozytywna) stanowi załącznik nr 96 do 

protokołu. 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów (pozytywna) stanowi załącznik nr 97 do protokołu. 

Opinia Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 

Opinia Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa (pozytywna) stanowi załącznik nr 99 

do protokołu. 

Opinia Komisji Kultury, Edukacji i Kultury Fizycznej (pozytywna) stanowi załącznik nr 100 do protokołu. 

Opinia Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska (pozytywna) stanowi załącznik nr 101 do protokołu. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Robert Paluch: Ja w kwestii formalnej. Proszę o 5 min. przerwy 

w imieniu Klubu. Nie udzieliłem głosu. Mamy głosowanie, po głosowaniu będzie przerwa.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie udzieliłem Panu głosu. 

Mamy głosowanie, po głosowaniu będzie przerwa.    

Mamy wykaz zmian do projektu Statutu, przystępujemy do głosowania. Wobec wyczerpania dyskusji 

i stanowisk, kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem uchwały w sprawie projektu Statutu 

Województwa Lubuskiego druk nr 318 z wykazem zmian.  
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Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk: Wniosku zmian Panie Przewodniczący.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Przepraszam mamy 

wniosek formalny. Proszę kto jest za przyjęciem wniosku formalnego Komisji Statutowej dotyczącego 

zmian, które otrzymaliśmy tutaj. 

 

Przewodnicząca Komisji Statutowej Grażyna Stawowczyk: Wniosków. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: 3 wniosków, tak. Kto jest za, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?   

Za 16, wstrzymało się  0, przeciw 0.  

Stwierdzam, że wnioski zostały przegłosowane.  

Teraz czeka nas głosowanie imienne. Proszę zgodnie z wnioskiem Klubu Radnych SLD o rozdanie kart 

do głosowania jawnego imiennego.  

 

Wniosek Klubu Radnych SLD o przeprowadzenie głosowania jawnego imiennego stanowi załącznik nr 

102 do protokołu. 

 

Radny Andrzejczak Bogusław nie biorę udziału w głosowaniu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Nie ma takiej formuły, ale 

ma Pan kartę do głosowania proszę ją wypełnić bo jest Pan obecny na sali.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Ardelli Tadeusz: nie uczestniczę,  

Radny Województwa Lubuskiego Bartkowiak Józef: nie biorę udziału w głosowaniu,  

Radny Województwa Lubuskiego  Dziduch Roman: za 

Radny Województwa Lubuskiego Fedko Edward: nie biorę udziału w głosowaniu,  

Radny Województwa Lubuskiego Fiedorowicz Czesław: jestem za, ale to dlaczego wobec tego 

Klub, który głosował za imiennym głosowaniem w nim nie uczestniczy, niech ktoś mi wyjaśni. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Może zostawimy to bez 

komentarza.  
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Radny Województwa Lubuskiego Radny Fiedorowicz: To jest istota głosowań imiennych. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Radny Ganczar Ireneusz: jestem za  

Radny Województwa Lubuskiego Radny Grabarek Grzegorz: nie uczestniczę w głosowaniu,  

Radna Województwa Lubuskiego Gryko Lidia: nie uczestniczę w głosowaniu,  

Radny Województwa Lubuskiego Kołodziej Zbigniew: jestem za 

Radny Województwa Lubuskiego Kościk Zbigniew (nieobecny) 

Radna Województwa Lubuskiego Kucharska Barbara: za   

Radny Województwa Lubuskiego Marcinkiewicz Mirosław: za  

Radny Województwa Lubuskiego Możejko Tomasz: jestem za  

Radna Województwa Lubuskiego Osińska Bożena: jestem za  

Radny Województwa Lubuskiego Paduszyński Zdzisław: jestem za 

Radny Województwa Lubuskiego Pająk Tadeusz: jestem za 

Radny Województwa Lubuskiego Paluch Robert  (nieobecny) 

Radny Województwa Lubuskiego Kropski Jarosław: jestem za  

Radny Województwa Lubuskiego Pańtak Kazimierz (nieobecny) 

Radna Województwa Lubuskiego Płonka Elżbieta (nieobecna)  

Radna Województwa Lubuskiego Polak Elżbieta: jestem za  

Radna Województwa Lubuskiego Stawowczyk Grażyna: jestem za 

Radny Województwa Lubuskiego Tomczyszyn Stanisław: jestem za  

Radny Województwa Lubuskiego Turczyniak Leszek: jestem za   

Radny Województwa Lubuskiego Tymszan Paweł: nie biorę udziału w głosowaniu, 

Radna Województwa Lubuskiego Winnicka Mirosława (nieobecna) 

Radny Województwa Lubuskiego Wontor Tomasz (nieobecny) 

Radny Województwa Lubuskiego Zaborowski Bogusław: za  

Radny Województwa Lubuskiego Zaręba Marek (nieobecny) 

 

Karty z głosowania jawnego imiennego stanowią załącznik nr 103 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę o podliczenie 

głosów. Ogłaszam wyniki: 

Za 16, 5 nieważnych głosów (Za 16 głosów, 6 radnych nie brało udziału w głosowaniu) 

 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 
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Uchwała Nr XXXI/314/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

projektu Statutu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 104 do protokołu. 

Wykaz zmian do projektu Statutu rekomendowanych przez Komisję Statutową z dnia 22 października 

2012 r. stanowi załącznik nr 104a do protokołu. 

 

Do punktu 26. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej 

i Komisji Statutowej – druk nr 319.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy są zapytania, 

wystąpienia Klubowe? Nie. Kto z Państwa Radnych jest za uchwałą druk - nr 319, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  

Za 19, wstrzymało się 1, przeciw 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 105 do protokołu.  

 

Uchwała Nr XXXI/315/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października  zmieniająca 

uchwałę w sprawie powołania komisji stałych, Komisji Rewizyjnej i Komisji Statutowej stanowi załącznik 

nr 106 do protokołu. 

 

Do punktu 26a.   

Podjęcie uchwały  w sprawie odmowy wyrażenia  zgody na rozwiązanie stosunku pracy 

z radnym – druk nr 322.     

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Ja pozwoliłem sobie dzisiaj  

zaprosić wiceprzewodniczących i szefów klubów na rozmowę. Sądzę, że przekazali oni sytuację jeżeli 

chodzi o Radnego. Wobec tego, czy są pytania, wystąpienia? Jest uzasadnienie, ono jest do dyspozycji 

także jeżeli ktoś chce to można się z nim zapoznać. Wobec braku pytań, uwag i stanowisk poddaję 

uchwałę - druk nr 322 pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk zielony? Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony? Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski? Za odmową, za  przyjęciem uchwały - 

druk nr 322.  

Za 21, wstrzymało się 0, przeciw 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  
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Projekt uchwały stanowi załącznik nr 107 do protokołu 

 

Uchwała Nr XXXI/316/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r. w sprawie 

odmowy wyrażenia  zgody na rozwiązanie stosunku pracy z radnym stanowi załącznik nr 108 do 

protokołu. 

 

Do punktu 27.          

Podjęcie uchwały w sprawie nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 321.    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma uwagi? Nie widzę. Wobec braku uwag poddaję uchwałę - druk nr 321 pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

niebieski?  

Za 18, wstrzymało się 2, przeciw 0.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. Uchwała jest dostępna oczywiście na stronie internetowej. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 109 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XXXI/295/12 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 22 października 2012 r w sprawie 

nadania „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi załącznik nr 110 do 

protokołu. 

 

Do punktu 28.    

Przyjęcie protokołów z XXIX i XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego.  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Protokoły były do wglądu 

na dzisiejszej sesji. Czy mają Państwo uwagi. Nie widzę. Poddaję przyjęcie protokołów pod głosowanie. 

Kto jest za przyjęciem protokołów z XXIX i XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony?  Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony? Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski?  

Za 20, wstrzymało się 0, przeciw 0.  

Stwierdzam, że protokoły z XXIX i XXX sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego zostały przyjęte.  

 

Do punktu 29. 
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Sprawy różne.     

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Na stronie internetowej 

została zamieszczona informacja dotycząca oświadczeń majątkowych składanych przez radnych. 

Przewodniczący do 30 października każdego roku przedkłada Sejmiku informację o: osobach, które nie 

złożyły oświadczeń majątkowych lub złożyły je po terminie, o nieprawidłowościach stwierdzonych 

w analizowanych oświadczeniach majątkowych wraz z ich opisem i wskazaniem osób, które złożyły 

nieprawidłowe oświadczenia. Punkt 3 działaniach podjętych w związku z nieprawidłowościami 

stwierdzonymi w analizowanych oświadczeniach majątkowych. Informacja ma charakter syntetyczny, 

z kolei szczegółowe informacje dotyczące nieprawidłowości stwierdzonych w oświadczeniach 

majątkowych przez poszczególne urzędy skarbowe są na bieżąco przekazywane przez Biuro Sejmiku 

radnym, które te nieprawidłowości bezpośrednio dotyczą.  

Informuję, że w dniach 9 -10 listopada odbędzie się szkolenie radnych w zakresie wdrożenia w Sejmiku 

Platformy Stanowienia Prawa tj. elektronicznego obiegu projektów uchwał. Przedsięwzięcie 

zrealizowane w ramach realizowanego przez Urząd Marszałkowski projektu „Nowoczesne formy 

organizacji standardów i komunikacji w pracy Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego”, 

współfinansowanego ze środków Unii Europejskiej w ramach Europejskiego Funduszu Społecznego 

w ramach poddziałania 5.2.1.  Proszę o zarezerwowanie sobie tego terminu. Zaczniemy w piątek 

od godz. 15,00 i szkolenie będzie trwało do soboty do godzin popołudniowych. Liczę na Państwa 

przybycie. Mam nadzieję, że przewodniczący Klubów przekazali informację wszystkim radnym na temat 

usprawiedliwień. Nie będziemy tego rozwijać. Pragnę poinformować, że następna sesja Sejmiku 

odbędzie się 19 listopada w Zielonej Górze. Proszę Pani Radna Stawowczyk.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Panie Przewodniczący, Pani Marszałek 

po dzisiejszej sesji składam wniosek formalny drugi, aby interpelacje i zapytania odbywały się na końcu 

sesji. Onoszę wrażenie, że rzeczywiście ta  pierwsza część sesji jest taka bardzo atrakcyjna dla 

kolegów z PiS – u, dla opozycji, natomiast pochylenie się nad ważnymi dokumentami nie są dla nich 

ważne, wszyscy wyszli, nie głosują. W związku z tym uprzejmie proszę, składam wniosek formalny 

o zmianę, żeby na końcu sesji były zapytania i interpelacje. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję bardzo. Przyjmuję 

ten wniosek. Proszę Pan Edward Fedko w spawach różnych.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Fedko: Pani Przewodnicząca muszę przyznać 

rzeczywiście, że przechodzenie w stan metamorfozy u Pani jest ogromny. Odniosłem takie wrażenie, 
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że na komisji Pani w sprawie Statutu miała inne zdanie, zresztą przewodniczyła Pani Komisji Statutowej 

chyba przez dwa lata i tutaj dzisiaj ta zmiana stanowiska oczywiście wynika z faktu, że wy jesteście 

po części ubezwłasnowolnieni i to jest wszystko na ten temat. Już raz były kwestie dotyczące 

interpelacji w ostatnim punkcie, nie wiem widocznie czegoś się obawiacie, boicie, najlepiej chcielibyście 

wszystko pozamiatać pod dywan. Można i tak. Macie większość w koalicji, możecie robić co wam się 

żywnie podoba. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę, ale Pani Radna 

Stawowczyk, Pan Ganczar, Pan Andrzejczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Ganczar: Panie Przewodniczący ja wiem, że kobiety 

mają pierwszeństwo. Muszę coś powiedzieć. Kolega Radny zapomniał, że przez 8 lat SLD jak miało 

większość to zawsze interpelacje były na końcu i jak dzisiaj słyszę, że to jest wielkie jakieś poruszenie, 

że przekłada się z początku sesji na koniec. Mogę przynieść zaproszenia na sesję z tamtych lat. 

Powiem Panie Przewodniczący, tu koleżanka Grażyna Stawowczyk ma o tyle rację, że pierwszych 

dwóch godzinach tracimy czas na nic, a ważne rzeczy, gdzie merytorycznie można podyskutować 

jesteśmy już troszkę zmęczeni i zresztą opozycja też jest zmęczona bo głosuje tak już żeby szybciej 

skończyć. Dlatego odwrócenie kolejności ma naprawdę sens. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Pani Radna Stawowczyk, 

Pan Andrzejczak i Pan Czesław Fiedorowicz. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Stawowczyk: Ja może tylko odpowiem, że absolutnie nie 

jestem ubezwłasnowolniona, mam swoje zdanie i rzeczywiście Komisja pracowała tak jak trzeba, a te 

wszystkie zmiany, które zostały przegłosowane są po komisjach i chyba Pan doskonale o tym wie. 

Mamy potwierdzenie, że tak może być, była konsultacja z radcą prawnym i wszystko jest ok i naprawdę 

nie widzę tu żadnych problemów. Zapewniam Pana, że nie jestem ubezwłasnowolniona.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Dziękuję Pan Radny 

Andrzejczak. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Andrzejczak: Ja króciutko, Grażyna jestem zdumiony 

tym wystąpieniem. Ty tak z zapałem ogromnym broniłaś tej wersji Statutu na posiedzeniu naszej 

Komisji. My tak z zapałem dyskutowaliśmy nad nim, że teraz jak to wszystko się odwyrtnęło, jeszcze 
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przy takiej awanturze składanie takiego wniosku i to akurat przez Ciebie jako szefowej tej Komisji jest 

moim zdaniem zupełnie nietrafione.  

 

Przewodniczący Semiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę Pan Czesław 

Fiedorowicz.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Prosiłbym Państwa, żebyśmy sobie 

zostawili naprawdę te wycieczki ad persona, bo one są bardzo niesmaczne, właśnie w tym stylu. Panie 

Przewodniczący prosiłbym by od czasu, kiedy powstało województwo lubuskie przeanalizować takie 

momenty, a na pewno w archiwach mamy i dokumentach, dotyczących właśnie trybu prac, zwłaszcza z 

tych czasów kiedy SLD i PiS współuczestniczyło w sprawowaniu władzy. Byśmy sobie w ten sposób 

powiedzieli, że dzisiaj to tak PiS współuczestniczył w sprawowaniu władzy w województwie lubuskim 

Panie Radny Ardelli. Być może Pan nawet o tym zapomniał,. Prosiłbym o to bo z całą pewnością 

szanując ten czas to lepiej gdybyśmy poświęcili go dyskusji merytorycznej. By nie powtórzyła się 

sytuacja jak z S-3, gdzie dyskutujemy przy pustych stołach i tylko ratujemy jakiś wizerunek tego, a nie 

chodzi nam o załatwienie sprawy. Bardzo bym prosił o to bo zupełnie niepotrzebnie pojawiają  się ze 

strony koleżanek i kolegów argumenty jakoby to opozycja miała większy wpływ na to niż koalicja, 

zwłaszcza wtedy kiedy 8 lat SLD z PSL rządził by pokazać jak to rzeczywiście dużo do powiedzenia 

miała opozycja. W ten sposób byśmy zamknęli ten rozdział bo niech kamieniem rzuca ten, który jest bez 

grzechu.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz  Aredelli: Sekundę tylko. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo ja już nie 

dopuszczam do żadnych interpersonalnych wycieczek, bo to jest nie ten poziom.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Żadne personalne nie będą. 

  

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Ja tylko powiem ogólnie. Jestem radnym 

od samego początku jak województwo powstało, ale czegoś takiego co dzisiaj się dzieje, tego za SLD 

nie było. To mogę powiedzieć jako członek, który był w opozycji prawie cały czas. Nie było takiego 

postępowania ze strony koalicji w stosunku do opozycji. 



Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: A najlepszy był Breżniew.

Dzięki.

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Ardelli: Jeżeli tak podchodzimy do tematu.

Do punktu 30.

Zamknięcie obrad XXXI sesji Sejmiku.
Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Tomasz Możejko: Szanowni Państwo,

zamykam XXXI zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2010 - 2014. Dziękuję,

Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim obecnym za udział w jej obradach.

Protokół sporządzili:

Monika Rawska

Anna Pulkowska

Ewa Bieniarz

Zbigniew Żbikowski

Obrady prowadził:
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